
Kā dzīvoja pagājušā 
gadsimta četrdesmitajos 
gados?

Ventspils uzņēmumi nodokļos 
nomaksājuši vairāk kā 
ceturtdaļmiljardu eiro
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talkotājiem!
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Cienasts
uz Baltā galdauta
Jau 28 gadi pagājuši kopš dienas, kad toreizējā Latvijas 
Augstākā Padome pieņēma vēsturisko deklarāciju par 
Latvijas valstiskās neatkarības atjaunošanu. Laikam jau 
grūti šobrīd pateikt, no kurienes un kā 4. maija Neat-
karības atjaunošanas diena ir ieguvusi Baltā galdauta 
svētku nosaukumu, taču nevar noliegt: apzīmējums ir 
padevies gana trāpīgs. Un ne velti tas jau tik ļoti iegā-
jies ne vien oficiālajā apritē, bet arī ikviena cilvēka, kam 
šie svētki ir un būs svarīgi, sarunvalodā.

K opš tā pavasara ir izaugusi un Lielajā Dzīvē iegāju-
si vesela paaudze. Nē, varētu pat teikt – jau divas 
paaudzes. Pirmā ir tā, kura dzima ap Atmodas laiku 

un pirmajos atjaunotās neatkarības gados. Viņu vecāki bija 
tie, kuri paši stāvēja uz barikādēm, paši 4. maijā Jēkaba ielā 
vai pie saviem radioaparātiem gaidīja balsojuma rezultātus 
Augstākajā Padomē. Viņi paši pieredzēja laiku, kad tapa atjau-
notā valsts, tāpēc 4. maija svētki nav tikai apraksts skolas vēs-
tures grāmatās.

Otrā – tā, kuru tagad mēdz saukt par “tūkstošgades bērniem” 
un kurai jēdziens Atmoda, Dziesmotā revolūcija, Barikāžu laiks 
vairāk asociējas ar kaut ko pašu nepieredzētu un no pusmūža 
radiniekiem dzirdētu, ar melnbaltajām fotogrāfijām, kuru varo-
ņi vairs netiek aprakstīti ne “Privātajā Dzīvē”, ne “Facebook” 
profilu aktualitātēs, tātad tie ir nezināmi un anonīmi – vien kā 
ilustrācija pašu nepieredzētajām dienām. Šie bērni nezina un 
nemaz nevar zināt, kā tas ir, kad Latvija nepastāv kā valsts. 
Tātad viņiem – 90. gada 4. maijs ir tikai notikums, kas aplūko-
jams dziļi teorētiski. Gluži kā Romas impērijas uzplaukums un 
krišana. Un gluži kā no citas pasaules tiek uzklausīti stāsti par 
to, ka nebija iespēju aizbraukt uz Parīzi vai koncertu Stokholmā, 
ka desa veikalā bija luksusa prece, pēc kuras bija jāstāv rindā kā 
pēc jaunākā “i-Phone” modeļa pirmajās tā tirdzniecības dienās.

Gluži kā pašreizējie piecdesmitgadnieki un sešdesmitgad-
nieki, tātad tie, kuri spēlēja galveno vijoli uz Atmodas un 
Dziesmotās revolūcijas skatuves, savulaik savā bērnībā un jau-
nībā dzirdēja savu vecvecāku “stāstus par karu”, arī šodienas 
jaunieši pieklājīgi klausās savu senču stāstus par barikādēm 
un māj ar galvu: “Jā, to jau esi stāstījis”. Un tomēr – cilvēki 
svin Baltā galdauta svētkus, liekot galdā svētku cienastu un 
uzsaucot daudz laimes atjaunotajai valstij, kas pastāv nu jau 
28 gadus… Tas, starp citu, ir vairāk nekā t.s. Pirmās Republikas 
laiks. Kā liecina aptaujas, 4. maija un 18. novembra svētku die-
nas kā savus svētkus atzīst arvien vairāk jaunās paaudzes cilvē-
ku. Tātad ir pēctecība un līdz ar to – apziņa, ka valstij ir nākotne. 
Ir piederības izjūta valstij, kuras dzimšanu viņi nav pieredzēju-
ši vai pieredzējuši agrā bērnībā. Neraugoties uz nepilnībām, 
neraugoties uz daļas ļaužu skepticismu vai atklātu nepatiku, 
lielākā daļa mūsu valsts iedzīvotāju zina un tic: Latvija ir mūsu 
visu valsts, mūsu visu zeme!

Kā ierasts valstij svarīgu svētku laikā, gan interneta portālos, 
gan komentāros, gan sociālajos tīklos pēkšņi aktīvi un pama-
nāmi kļūst īpaši kritiskie ļaudis. Taču nepakļausimies šim nega-
tīvisma spiedienam – tas nereti vien ir speciāli organizēts, lai 
ietekmētu mūsu svētku noskaņojumu un arī viedokli par valsti. 
Ir jau pieredzēts, ka svarīgos brīžos gan pašu mājās, gan citās 
valstīs interneta “troļļošana” kļūst teju vai par pierastu lietu, 
bet dažādas raudzes kritiķu “uznācieni” publiskajā telpā – par 
nepatīkamu, taču neizbēgamu ļaunumu. Protams, vienmēr 
būs ko kritizēt, vienmēr būs ko vainot... Bet! Latvija un Latvijas 
valsts nav vainīga, ka tajā, tāpat kā jebkurā citā pasaules valstī, 
ir savas melnās avis, ir tādi, kuri grib iedzīvoties un iekārtoties 
uz citu rēķina. Taču tas nenozīmē, ka mūsu valsts svētki būtu 
jāaptumšo, asociējot Latviju ar viņiem.

Svinēsim Baltā galdauta svētkus, klāsim galdu un godināsim 
atjaunoto Latvijas valsti! Ar labu cienastu, ar draugu un radu 
pulciņu, ar pavasarīgu noskaņu. Un kļūsim labāki! Sev, ģime-
nei, pilsētai, Latvijai! 

Jaukus Baltā galdauta svētkus vēlot, 
patiesi jūsu – “Ventspilnieks.lv”

Uzreiz pēc Jūsu rosinātās lietas skatīšanas Augstākās 
tiesas sēdē 25. aprīlī, Ventspils pilsētas pašvaldība 
savā oficiālajā informatīvajā portālā www.ventspils.
lv paziņoja, ka Kristovskis tiesā pret Ventspils pilsētas 
domi vērsies ar nepamatotiem pārmetumiem. Kā jūs 
vērtējat šādu pašvaldības oficiālu paziņojumu?

Tikai kā emocionālu reakciju. Arī kā gudrības un tālredzī-
bas trūkumu. Sēdes laikā Augstākās tiesas tiesneši, saska-
ņā ar amata profesionālo ētiku, nedeva nekādus vērtēju-
mus, pat ne mazākās indikācijas, kas ļautu procesa dalīb-
niekiem spriest, vai mani prasījumi ir vai nav pamatoti. Tas 

nebija šīs Augstākās tiesas sēdes uzdevums.
Varbūt, ka dome savu pārliecību balsta uz 

Administratīvās rajona tiesas Liepājas tiesu nama 
lēmuma pamata, kas 2017. gada novembrī noraidīja 
Jūsu pieteikumu?

Nē. Nekādā gadījumā. Tas nav iespējams, jo 
Administratīvā rajona tiesa atteicās pieņemt manu pietei-
kumu deputātam noteikto administratīvā procesa ierobe-
žojumu dēļ, ne jau mana pieteikuma pierādījumu pama-
totības vai to trūkuma dēļ. 

Ventspils pilsētas domes deputāti Ģirts Valdis Kristovskis, 
Aivis Landmanis, Ivars Landmanis, Dace Korna

Latvija. 
Nekad un nekur savā mūžā tu vairs 
nedzirdēsi skaistāka vārda par šo vārdu,
Tāpēc nemities to daudzināt, nebeidz 
slavēt valsti, kas šo vārdu nes.

Jānis Jaunsudrabiņš

Sveicam Latvijas 
Republikas Neatkarības 

atjaunošanas dienā!

1990. gada 4. maijā Latvijas PSR Augstākās Padomes pieņemtā Neatkarības deklarācija pasludināja – “Lat-
vijas valsts oficiālais nosaukums ir Latvijas Republika, saīsināti – Latvija”. Pēc piecdesmit gadus ilgušās 
padomju okupācijas tika atjaunota neatkarīga un suverēna Latvijas valsts.

4. maija Neatkarības deklarācija. 
Kā piepildījās sapnis par neatkarību

A 
tjaunotās valsts dzimšana nebija viegla. Valsts 
iekšienē pret neatkarības centieniem stājās 
Komunistiskās partijas inspirētā Internacionālā 
darbaļaužu fronte jeb Interfronte, kura cīnī-
jās par PSRS saglabāšanu, bet Augstākajā 

Padomē pret Latvijas valstiskās neatkarības atjaunošanu 
iestājās frakcija “Līdztiesība”, kuras sastāvā bija gan komu-
nistiskās partijas funkcionāri, gan padomju armijas militārie 
darbinieki. Tomēr latviešu tautas vēlme pēc savas nacionā-
las, neatkarīgas valsts izrādījās stiprāka. 

Tautas Atmoda sākās pagājušā gadsimta astoņdesmi-
to gadu vidū līdz ar nacionālo ideju atdzimšanu. Kāds bija 
šis laiks? Astoņdesmito gadu beigās Latvijā dzīvoja vairāk 
nekā 130 tautību, nacionalitāšu un etnisko grupu pārstāv-
ju – kopumā 2,66 miljoni cilvēku – gandrīz pusotru reizi vai-
rāk nekā 1935. gada tautas skaitīšanā. Padomju Savienības 
piekoptās migrācijas politikas dēļ krievu nacionalitātes cil-
vēku skaits bija palielinājies 5,4 reizes, baltkrievu – 4,5 rei-
zes, ukraiņu – vairāk nekā 50 reižu. Toties latviešu skaits bija 
par gandrīz astoņdesmit tūkstošiem cilvēku mazāks, nekā 
1935. gadā. Astoņdesmito gadu otrās puses Latvijā latvie-
šu vidū nebija ļaunāka vārda kā “migrants”. Sākoties torei-
zējā PSRS kompartijas ģenerālsekretāra Mihaila Gorbačova 

īstenotajai politiskās un saimnieciskās dzīves pārbūvei, tieši 
migrācija izraisīja pirmos masu protestus. 

Tomēr protesta balsis bija skanējušas jau ilgi pirms 
tam. 1986. gada jūnijā Liepājā nodibināja cilvēktiesību 
aizstāvības grupu “Helsinki-86”, un Rietumu radiostacijās 
lasīja uz rūtiņu papīra lapas rakstītos helsinkiešu Linarda 
Grantiņa, Raimonda Bitenieka un Mārtiņa Barisa vārdus: 
“Apņemamies atklāti, bez cenzūras un bez spiediena no 
ārpuses informēt starptautiskās organizācijas par pārkā-
pumiem, kas izdarīti pret mūsu tautu”. Gadu vēlāk, līdz ar 
helsinkiešu organizēto ziedu nolikšanu pie Brīvības piemi-
nekļa 14. jūnijā, Latvijas vārds atkal skanēja visā pasaulē.

1988. gada jūnijā tika nodibināta Latvijas Nacionālās 
neatkarības kustība – LNNK, bet pēc Latvijas Rakstnieku 
savienības paplašinātā plēnuma tajā pašā gadā Valda 
Šteina, Viktora Avotiņa un Jāņa Rukšāna iniciēta sāka vei-
doties Latvijas Tautas fronte. Dažos mēnešos LTF atbalsta 
grupas bija izveidotas visā Latvijas PSR un apvienoja aptu-
veni 110 000 cilvēku. 1988. gada 21. jūlijā pie Brīvības 
pieminekļa atkal plīvoja sarkanbaltsarkanie karogi, kam 
pievienotā melnā sēru lentīte simbolizēja protestu Latvijas 
vardarbīgajai pievienošanai PSRS.

Saruna par domes paziņojumu 
pēc Augstākās tiesas sēdes
Augstākā tiesa pagājušajā nedēļā skatīja Ventspils pilsētas domes opozīcijas deputāta Ģirta Valda Kristovska 
blakus sūdzību par Liepājas tiesu nama lēmumu, ar kuru atteikts pieņemt pieteikumu par opozīcijas deputā-
tu tiesību ierobežojumiem. Pēc tiesas sēdes Ventspils dome paziņoja – pārmetumi ir nepamatoti.  Par domes 
paziņojumu un citām ar šo lietu saistītām niansēm saruna ar Ģirtu Valdi Kristovski.
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Remontēs ģimnāziju
Šovasar plānoti apjomīgi remontdarbi 
Ventspils Valsts 1. ģimnāzijas telpās, liecina 
Iepirkumu uzraudzības biroja (IUB) informā-
cija. Tiesības veikt ģimnāzijas telpu remontu 
iepirkuma konkursā ieguvuši vietējie uzņē-
mēji – SIA «Pilsbūve». Ieskaitot pievienotās 
vērtības nodokli, būvdarbi kopumā izmaksās 
319 425 eiro. Skolas piebūves daļas otrajā un 
trešajā stāvā plānots telpu, gaiteņu un tuale-
šu remonts, ventilācijas sistēmas ierīkošana, 
apgaismojuma, instalācijas kabeļu nomaiņa, 
automātiskā ugunsgrēka atklāšanas un trauk-
smes signalizācijas sistēma.

Bezdarba līmenis 4,4%
Reģistrētā bezdarba līmenis Ventspils pilsē-
tā ir saglabājies 4,4% robežās. NVA Ventspils 
filiālē ir pieejamas vairāk nekā 200 brīvu 
darbavietu. Joprojām ļoti trūkst rokas lokme-
tinātāji, kur pieejamas 27 brīvas darbavie-
tas. Tāpat vajadzīgi būvnieki (12), būvkons-
trukciju montētāji (11), metāla konstrukciju 
atslēdznieki (10) un montētāji (10), elektro-
montieri (9), palīgstrādnieki (9), viesmīļi (8), 
ceļu būves palīgstrādnieki (6), pavāra palīgi 
(5) un citu profesiju pārstāvji.

Sākas pieteikšanās ziedu 
paklāju konkursam
Sākusies pieteikšanās dalībai 18. Ventspils 
starptautiskajā ziedu paklāju festivālā. Līdz 
30. jūnijam aicināti pieteikties ikviens inte-
resents kā no Latvijas, tā arī no ārvalstīm. 
Ventspils iedzīvotāju iesūtīto priekšlikumu 
balsojuma rezultātā šogad ziedu paklāju fes-
tivāla devīze būs “Latvija – zeme, kas zied”. 
Festivālā aicināti piedalīties nozares intere-
senti, speciālisti un profesionāļi – ziedu vei-
kali, saloni un skolas. Piedalīties aicinātas 
gan jaunas komandas, gan tādas apvienības, 
kuras piedalījušās arī agrāk. Vienā komandā 
nedrīkst būt vairāk par pieciem dalībniekiem.

Izstrādās vienotu IKT 
infrastruktūru pašvaldībām
Ventspils Digitālais centrs veidos vienotu infor-
mācijas un komunikācijas tehnoloģiju (IKT) 
sistēmas infrastruktūru Latvijas pašvaldībām, 
kas ļaus pašvaldībām attīstīt pakalpojumu 
vadības sistēmu, ieviešot tā saukto vienas 
pieturas aģentūras principu. Proti, iedzīvotā-
jam kāda valsts vai pašvaldības pakalpojuma 
saņemšanai vairs nebūtu jāvēršas vairākās 
iestādēs, bet tos varēs saņemt vienkopus. 

Slēdz garāko reisu novadā
Sākot ar maiju ir slēgts viens no diviem 
apspriestajiem autobusu maršrutiem 
Ventspils novadā, pret ko agrāk iebilda nova-
da iedzīvotāji. No 2. maija vairs nekursē 
autobuss garajā maršrutā Ventspils – Blāzma 
– Ugāle – Usma – Ugāle. Tā vietā ir veik-
tas izmaiņas maršrutā Ventspils – Ugāle – 
Ventspils. Izmaiņas veiktas arī vietējā mar-
šrutā Ventspils – Liepene. Ja agrāk autobuss 
šajā maršrutā kursēja tikai otrdienās un sest-
dienās, turpmāk reisi notiks pirmdienās, otr-
dienās, ceturtdienās un sestdienās.

Atzinība valsts zinātnisko 
pētījumu konkursā
Ventspils Valsts 1. ģimnāzijas 11. klases skol-
niece Sanija Vītoliņa saņēmusi 1. pakāpes 
diplomu Valsts zinātniski pētniecisko darbu 
gadskārtējā konferencē. S. Vītoliņa saņēmusi 
apbalvojumu par izstrādāto zinātniski pētnie-
cisko darbu psiholoģijas sekcijā. Šajā zināt-
niski pētniecisko darbu konkursā startēja vēl 
vairāki ģimnāzijas audzēkņi, kopumā desmit.

VENTSPILĪ

Pagājušajā gadā teju 13 000 Kurzemē reģistrētu uzņēmumu nodokļos valsts kopbudžetā samaksājuši 252,88 mlj. eiro, tostarp 
81,80 mlj. eiro iedzīvotāju ienākuma nodoklī (IIN), bet 141,11 mlj. eiro – valsts sociālās apdrošināšanas obligātajās iemaksās 
(VSAOI), aprēķinājis uzņēmumu reģistra datubāzes serviss “Lursoft”. Pirmajā desmitniekā ir arī vairāki Ventspilī reģistrēti uzņē-
mumi, no tiem visaugstāk – trešajā vietā – ir mazumtirgotājs AS “Diāna”.

4 piestātnes

27 rezervuāri ar kopējo tilpumu 355 000 m3

7 miljoni tonnu jauda gadā

AS Ventbunkers – viens no vadošajiem 
naftas produktu pārkraušanas termināļiem 

gaišo un tumšo naftas produktu 
pārkraušanai Ventspils brīvostā!

Dzintaru iela 92,
Ventspils, 

LV-3602, Latvija
Tālrunis: 

+371 636 02501
Fakss: 

+371 636 02504
e-pasts: 

ventbunkers@ventbunkers.lv

Ventspilī reģistrētie uzņēmumi 
starp nodokļu nomaksas līderiem

L 
ielāko VID administrēto nodokļu 
kopsummu Kurzemē, tāpat kā citos 
Latvijas reģionos, valsts budžetam 
nodrošinājusi tieši mazumtirdzniecī-
ba. Tas nav nekāds brīnums, jo pat 

mazākajos ciemos ir vismaz viens veikals. 
Kurzemē reģistrēti kopumā 1818 mazum-
tirdzniecības uzņēmumu, kas ir teju trīs rei-
zes vairāk nekā popularitātes ziņā otrajā 
vietā pēc uzņēmumu skaita esošajā nekus-
tamo īpašumu sfērā. Arī vērtējot pēc dar-
binieku skaita, mazumtirdzniecības nozare 
ir ievērojami priekšā citām uzņēmējdarbī-
bas jomām, nodarbinot 6157 strādājošo jeb 
divas reizes vairāk darbinieku nekā otra-
jā vietā esošā uzglabāšanas un transporta 
palīgdarbību nozare. “Lursoft” aprēķinājis, 
ka Kurzemē reģistrētie mazumtirdzniecības 
uzņēmumi 2017. gadā nodokļos samaksāju-
ši 28,33 mlj. eiro.

Neskatoties uz to, ka uzglabāšanas un 
transporta palīgdarbību nozarē Kurzemē 
pagājušajā gadā bijis reģistrēts vien 231 
uzņēmums, teju astoņas reizes mazāk nekā 
mazumtirdzniecībā strādājošo uzņēmumu, 
pēc samaksāto nodokļu kopsummas minē-
tā sfēra pagājušajā gadā ierindojusies otrajā 
vietā, valsts kopbudžetam nodokļos nodro-
šinot 21,12 mlj. eiro lielu pienesumu. Tikai 
par 300 000 eiro mazāk nekā uzglabāšanas 
un transporta palīgdarbību nozare aizvadītajā 
gadā nodokļos samaksājuši Kurzemē reģis-
trētie vairumtirdzniecības uzņēmumi.

Starp desmit nozarēm Kurzemē, kuras 
pērn, salīdzinājumā ar citām uzņēmējdar-
bības jomām, samaksājušas lielāko nodok-
ļu kopsummu, ierindojusies arī būvniecība, 
veselības aizsardzība, nekustamo īpašumu 
sfēra, automobiļu un motociklu tirdzniecība 
un remonts, kā arī trīs ražošanas nozares – 
pārtikas, gatavo metālizstrādājumu un kok-
snes, koka un korķa izstrādājumu ražošana. 

Vislielākos nodokļu maksājumus uz vienu 
uzņēmumu 2017. gadā Kurzemē nodroši-
nājuši sanitārijas un citu atkritumu apsaim-
niekošanas pakalpojumu jomā strādājošie 
uzņēmumi. Pērn katrs šīs nozares uzņēmums 
nodokļos samaksājis vidēji 352 350 eiro. 
Tikmēr otrajā vietā esošie ūdens ieguves, 
attīrīšanas un apgādes uzņēmumi veikuši 
katrs 222 460 eiro lielus nodokļu maksāju-
mus. No ražošanas uzņēmumiem augstāko 
pozīciju ieņem Kurzemē reģistrētie papīra un 
papīra izstrādājumu ražotāji – katrs nozares 
uzņēmums nodokļos 2017. gadā samaksājis 
207 640 eiro, kopumā valsts budžetā nodok-
ļos pagājušajā gadā pārskaitot 1,25 mlj. eiro.

Līderos pēc samaksāto nodokļu apjoma 
2017. gadā Kurzemē izvirzījusies AS “UPB”. 
Uzņēmuma samaksāto nodokļu apjoms gada 
laikā pieaudzis par 5,94%, pērn sasniedzot 
6,46 mlj. eiro. Gada laikā AS “UPB” samaksā-
tā IIN apjoms palielinājies par 15,40%, savu-
kārt VSAOI sarucis par 10,52%. AS UPB saņē-
musi arī VID atzinības rakstu kā 2017. gada 
lielākais darbaspēka nodokļu mak-
sātājs Kurzemes plānošanas reģionā 
lielo nodokļu maksātāju grupā.

Neskatoties uz to, ka gada laikā 
samaksāto nodokļu apjoms samazi-
nājies par 13,83%, Kurzemes lielāko 
nodokļu maksātāju saraksta otrajā 
vietā ierindojies vēl viens Liepājas 
uzņēmums – Liepājas speciālās 
ekonomiskās zonas SIA “V. Biļuka 
komercfirma “Evija””. Degvielas 
vairumtirgotājs VID administrēta-
jos nodokļos 2017. gadā samaksājis 
5,79 mlj. eiro.

Nodokļu maksājumi valsts kop-
budžetā par 8,11% gada laikā 
palielinājušies Ventspilī reģistrēta-
jam mazumtirgotājam AS “Diāna”, 
kas 2017. gadā valsts kopbudžetu 

nodokļu maksājumus papildinājis par 5,63 
mlj. eiro. Uzņēmuma samaksātā IIN apjoms, 
salīdzinot ar 2016. gadu, pērn pieaudzis par 
14,53%, bet VSAOI – par 10,93%.

Sestajā vietā ierindojies Ventspilī reģistrē-
tais uzņēmums SIA “RCT Logistics”, kura kopē-
jie samaksātie VID administratīvie nodokļi 
sasniedza 4,37 mlj. eiro. Savukārt astotajā 
vietā seko SIA “Ventspils Port Services”, kuru 
samaksāto nodokļu apmērs bija 3,44 mlj. 
eiro, bet devītajā vietā esošā SIA “Sumata” 
bilance bija 3,26 mlj. eiro.

16. vietā ierindojās AS “Ventbunkers”, kas 
nodokļos samaksājis 1,79 mlj. eiro.

Jānorāda, ka Kurzemē starp 20 lielākajiem 
nodokļu maksātājiem iekļuvušas arī vairākas 
pašvaldībām piederošas kapitālsabiedrības. 
Piemēram, 10. vietā ir SIA “Ziemeļkurzemes 
reģionālā slimnīca” ar ārstniecības iestā-
dēm Ventspilī un filiāli Talsos, kas aizvadīta-
jā gadā nodokļos samaksājusi 2,99 mlj. eiro 
jeb par 11,57% lielāku summu nekā 2016. 
gadā. 
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P 
itragā dzimušais, zvejnieka Eduarda Klāva un Olgas 
(meitas uzvārdā Zandbergas) jaunākais dēls Ilmārs 
ir Latvijas – tās simtgadu pastāvēšanas vēsturē – pir-
mais lībietis, kas ievēlēts mūsu valsts parlamentā. 
Viņš bijis arī to 138 LPSR Augstākās Padomes (AP) 

deputātu skaitā, kas 1990. gadā nobalsoja par Neatkarības 
deklarācijas pieņemšanu, līdz ar to izbeidzot pusgadsimtu 
ilgušo mūsu valsts okupāciju. Ar dažādiem notikumiem un 
pārdzīvojumiem gan ģimenes, gan valsts dzīvē ir bijuši piepil-
dīti visi viņa dzīves līdzšinējie gadu desmiti, bet par emocio-
nāli spilgtāko no tiem Ilmārs joprojām atzīst tieši šo datumu. 
Tautas prieka, lepnuma un spēka dienu.

NO NULLES UN PAŠA SPĒKIEM
“Ja pieņemam, ka katram no mums dzīvē ir dota kāda 

vienreizēja iespēja un paveicams godpilns un svarīgs pienā-
kums, tad es par tādu savā mūžā uzskatu līdzdalību valsts 
neatkarības atgūšanā. Atskatā – viss pārējais līdz tam it kā 
netieši un tomēr ir bijis pakārtots tieši tādu lielo pārmai-
ņu gaidām un cerībām. Savukārt viss vēlāk notikušais un 
notiekošais izriet no toreizējās 4. maija  robežšķirtnes pār-
iešanas,” Ilmārs cenšas nebūt patētisks, pasmaidot, ka tas 
varbūt piestāvējis viņam kā  politiķim. Bet kopš noliktas 7. 
Saeimas deputāta pilnvaras, viņš nu jau padsmit gadu likum-
došanas jomā vairs aktīvi nedarbojas. Laikā starp AP un 7. 
Saeimu Ilmāram darbs uzticēts izpildvarā, viņš vairākus gadus 
bijis LR Tieslietu ministrijas Nacionālo lietu nodaļas vadītājs, 
vēlāk kļuvis par Naturalizācijas pārvaldes Ventspils nodaļas 
pirmo vadītāju. Paralēli dažādos gados veikts arī  Ventspils 
rajona padomes un vēlāk Kolkas pagasta padomes depu-
tāta darbs, pildīti sabiedriskie pienākumi,  ieņemot vēlētus 
amatus Lībiešu (līvu) savienībā, “4. maija Deklarācijas klubā” 
un piecus gadus uzņemoties Latvijas Nacionālās komitejas 
prezidenta pienākumus ANO Bērnu fonda (UNICEF) Latvijas 
Nacionālajā komitejā. Līdzīgi kā Ilmārs Geige, atgūtās neatka-
rības gaisotnē daudzi Latvijas iedzīvotāji meklēja un izmanto-
ja iespēju atraisīt savas spējas visdažādākajās dzīves jomās, 
par kurām agrāk nebija pat iedomājušies.

AR SPĀRNIEM PRET VĒJU
Un tomēr – viena lieta ir kāpt politiskās un ierēdņa karje-

ras kalnā, ģimenes piemēra, materiālo iespēju un atbilstošas 
izglītības balstītam, bet pavisam cita – sākt no nulles un tikai 
ar paša spēkiem, kā to nācies darīt Ilmāram. Pats viņš uzsver, 
ka apzināti nekad nav mēģinājis izplānot, kā tikt pie konkrē-
tiem amatiem. Bet, kad dzīve tādu iespēju reizēm piedāvājusi, 
izdevību garām nav laidis. “Tas man varbūt no tēva zvejnieka,” 
Ilmārs pasmejas, “viņš arī nekad iepriekš neplānoja, kādu zivi 
tanī vai citā dienā no jūras pārnesīs. Bet, kad nu kāda tīklā vai 
uz āķa trāpījās, to cēla laivā, ilgi nedomājot.” Vectēvam savu-
laik piederējušas Pitragā vienīgās vējdzirnavas. Par tām stāstī-
dams, Ilmāra tēvs kādudien zēnam it kā pa jokam teicis: ”Stāvi, 
puis, dzīvē pret vēju, tad arī tavi spārni griezīsies.”

Padomdevējs sen smiltainē, bet novēlējuma vārdus Ilmārs 
sakās atceramies joprojām, tie viņam palīdzējuši atturēties no 
skriešanas līdzi savtīgām un modīgām brāzmām gan politikā, 
gan darbā un sadzīvē. Veterāns neslēpj, ka tiešus un maskē-
tus mudinājumus laisties līdzi kādam politiskā biznesa projek-
tam AP un Saeimas gados manījis ne reizi vien.

REGULĒJAMIE TAUTAS KALPI
“Neslēpšu, piedāvājumi reizēm šķita pat kārdinoši un no 

virspuses arī nebūt ne negodīgi. Tad pats sev atgādināju, ka, 
mācoties Kandavas lauksaimniecības tehnikumā un vēlāk, 

Ilmārs svinēs prieka, lepnuma un spēka dienu
Jau divdesmit astoto gadu pēc kārtas ventspil-
nieks Ilmārs Geige 4. maijā dodas uz Rīgu, lai 
Saeimas namā piedalītos svinīgajā sēdē par godu 
LR Neatkarības atjaunošanas dienai. To viņš darīs 
arī šopavasar. 

strādājot par  elektriķi, no darba biedriem biju dabūjis, manu-
prāt, pagodinošu iesauku “lībietis”. Neņēmu ļaunā, jo manā 
dzimšanas apliecībā patiešām bija rakstīts, ka tāda ir manu 
vecāku tautība. Pamatojoties uz šo dokumentu, vienīgais 
ģimenē panācu, ka arī manā pirmajā pasē bija atzīme “tau-
tība – lībietis.”  

Taču kolēģi šo apzīmējumu lietoja ar dubultnozīmi, ietve-
rot tajā arī lībiešu rakstura iezīmi spītību, ko attiecībā uz 
saviem tautiešiem es dēvētu precīzāk –  par principialitāti. 
Viņi to lietoja tādā nozīmē, ka ar mani nav iespējams “saru-
nāt” kompromisu, ja tas pārkāpj kādas amatnieka ētikas vai 
amata morāles normas. Atklāti sakot, AP laikā šai ziņā biju 
visai naivs un gribēju ticēt, ka vismaz Tautas frontes frakciju 
atbalstošie deputāti ir godīgi un nesavtīgi, strādā tikai tautas 
labumam. Ne tikai man, arī daudziem kolēģiem deputātiem 
prātā nenāca, ka jau toreiz amatpersonu iecelšanas un likumu 
pieņemšanas balsojumi tika “sarunāti” atsevišķu ietekmīgu 
cilvēku vai grupējumu starpā personīgās naudas vai īpašumu 
interesēs.  Toreizējie šādu balsojumu pasūtītāji tagad ir miljo-
nāri. Nepārzinu Saeimas tagadējo virtuvi, taču pēc rezultāta 
nojaušams, ka likumus priekš sevis joprojām pasūta citi slēpti 
vai atklāti mantrauši, labākajā gadījumā politiskie intriganti. 
Mani tas vairs pat nepārsteidz. Izbrīnī cits: no ārpuses regulē-
jama balsošanas mašīna joprojām darbojas, kaut gan deputā-
tu zināšanām un pieredzei tagad vajadzētu būt nesalīdzināmi 
lielākai, nekā mums valstiskuma atjaunošanas sākumā. Grūti 
atrast šādai rīcībai citu skaidrojumu, kā vien cenšanos notu-
rēties siltajā krēslā iespējami ilgāk, vairot ietekmi un gūt no 
tā maksimāli daudz personīga labuma. 

Varas elite droši vien teiks, ka tas izklausās pēc mietpil-
soņa burkšķēšanas vai no siles atstumtā vaimanām. Varbūt 
es runātu tāpat, ja nebūtu šo ārēji spēkpilno puvumu tur 
augšā iepazinis no iekšpuses. Zinu, ka šādi neklātos runāt 
svētku reizē, taču uzskatu par pienākumu to teikt kā latvie-
šu un lībiešu (līvu) tautas patriots. Arī varbūt tāpēc, ka esmu 
audzis un lielu daļu mūža pavadījis vidē, kur nauda un bagā-
tība nebija “dievs visaugstākais,” bet cieņā tika turēts darba 
tikums un godīgums. Jā, sendienu un mūslaiku gudrie ir brī-
dinājuši, ka ne vien cilvēki, bet arī tautas tiek pārbaudītas ar 
naudu un varu, bet dažubrīd šķiet, ka, tā turpinot, eksāmenā 
varam izgāzties...”

UZ SKOLU PĀRI KANGARIEM UN VIGĀM
Par folkloru kļuvis teiciens, ka mēs visi nākam no savas 

bērnības, tajā piedzīvoto un pārdzīvoto nesot līdzi tālākajā 
dzīvē. Stāstot par savējo, Ilmārs sakās līdzi paņēmis ģime-
nē neapstrīdamo atziņu, ka patiesu gandarījumu un vērtību 
dzīvei dod tikai godīgs darbs un neatlaidība tā veikšanā. Jau 
zēna gados viņš kārtējās ganu dienās pat iedomāties nav 

varējis pavirši pieskatīt ciema gotiņu un aitu 
baru, jo no tā bijis atkarīgs, cik pilna vakarā 
būs arī viņa mammas slaucene un attiecīgi – 

bērnu krūzītes uz galda. Izņemot, protams, gadījumus, kad 
vēlākā mednieka uzmanību novērsuši turpat netālu ieraugā-
mie staltbrieži, mežacūkas vai zaķi... Uz skolu pa takām pāri 
kangariem un cauri vigām pirmklasniekam vienam pašam 
nācies uz kaimiņciemu Saunagu iet kājām trīs kilometrus, bet 
vēlāk līdz Mazirbei – sešus. “Protams, pa ceļam tika izpētītas 
visas putnu ligzdas, skudru pūžņi un zvēru alas un tas, manu-
prāt, bija fantāziju rosinošāk, nekā tagadējās datorspēles,” 
Ilmārs to nesaka ar pārmetumu, bet kā fakta konstatējumu, 
jo bērni mainās līdzi pieaugušo laikam. 

Vēl skolas gadi palikuši atmiņā ar draudzību, kas sagla-
bājusies visu mūžu: “Klases biedriem Mazirbes pamatskolā, 
vēlākajam preses fotogrāfam Uldim Briedim, diriģentam un 
tagad arī rakstniekam Jānim Erenštreitam un naftas nozarē 
Ventspilī iesaistītajam augstas raudzes speciālistam Gunāram 
Liepājniekam uzticos tikpat cieši kā bērnības klejojumos, kad 
piekrastes mežos un liedagā vienam otru nācās pieskatīt, lai 
“neuzrautos” robežsargu posteņiem, jo gar jūru visur bija tā 
saucamā aizliegtā zona. 

SAEIMĀ IR GULĒTS UZ GRĪDAS
No tiem laikiem sirdī palicis protests, ko savulaik skaļi 

nedrīkstēja paust, lai neizpelnītos represijas no okupācijas 
varas puses. Kaut vai par to, ka uz jūru, kurā brīvi gājuši tēvi 
un vectēvi, viņiem jāzogas slepus pa pašiem vien zināmām 
gravām, lienot zem svešu karavīru nostieptām signāldrātīm 
un raugot neizbradāt noecēto joslu, kurā PSRS robežsargi 
lūkoja saskatīt ārvalstu diversantu pēdas. Tanī pat laikā sapro-
tot, ka arī karavīri ir tikai augstākas varas kalpi, un uz viņiem 
vietējie ļaudis naidu neturēja. Militāro formu nācies uzvilkt 
arī Ilmāram, obligāto dienestu aizvadot uz zemūdenes skar-
bajā Kolas pussalā. Ģimenē ieaudzinātā centība un precizitā-
te, radiometrista dienestu beidzot, vainagojusies ar virsnieka 
pakāpes piešķiršanu.  

“Tāds raksturs – izdarīt maksimālo. Dundagas vidusskolu 
beidzot, ieguvu kinomehāniķa tiesības un biju vietējā radio-
mezgla diktors,” eksdeputāts pasmaida, lūdzot tā dēļ neuz-
skatīt viņu par nelabojamu karjeristu.

Paša un tuvinieku atmiņās viņam vēl arī bezjūtīgā “vācu 
kara mašīna”, kas zvejniekus izdzina no viņu mājām, lai šo 
piekrastes joslu nocietinātu pret padomju armijas uzbrukumu 
no jūras. Toreiz Geiges ģimene pagaidu patvērumu meklējusi 
iekšzemē, Dundagas pagastā, pirmās naktis svešajās mājās 
pārlaižot ļaužu istabā zem galda, bet tomēr siltumā. Ilmārs 
to atcerējies, barikāžu laikā vairākas nakti guļot uz grīdas 
Saeimas namā, lai to neieņemtu bruņoti omonieši. Līdzīga 
situācija bijusi arī pirms Deklarācijas par LR neatkarības atjau-
nošanu pieņemšanas 4. maijā, bet 1991. gada 21. augustā, 
kad AP deputāti iecerējuši pieņemt likumu par LR valstisko 
statusu, situācija padomju desantnieku ielenktajā Saeimas 
namā bijusi tik nopietna, ka, ejot uz pusdienām kopā ar 
kolēģi no LNNK Eduardu Berklavu, pat melnais humors nācis 
prātā: vai tik tā nav mūžā pēdējā ēdienreize? Un tanī pat laikā 
domubiedros bija jaušama  pārliecība – balsojumiem jābūt 
pozitīviem, tie vienkārši nedrīkst neizdoties!

Toreizēji kolēģi deputāti nesen ir apvienojušies “4. maija 
Deklarācijas klubā”, kura valdē esmu arī es. Vismaz savā vidū 
cenšamies turpināt tā laika noskaņojumu – Latvijai kā valstij 
ir jāizdodas, nav citu variantu. Šajā klubā ir palikuši ļaudis, 
kas politikā ienāca pēc sirds aicinājuma, pārsvarā bez valstis-
kā darba pieredzes, un man daudzi no viņiem ir atmiņā kā 
neatsverami padomdevēji skaudrajos gados. Pirmām kārtām 
tagad jau mūžībā aizgājušās Ita Kozakeviča un Ruta Marjaša, 

Būvinženieris Ilmārs Geige pie viena no pilsētas bērnudārziem.

Draugi kopš Mazirbes pamatskolas: (no kreisās) Uldis Briedis, Jānis Erenštreits, 
Gunārs Liepājnieks, Ilmārs Geige. Ilmārs un Biruta ar bērniem Kasparu un Ievu.
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Tātad, ja Jūs būtu tikai fiziska perso-
na, bet ne deputāts, tad Administratīvā 
rajona tiesa Liepājā Jūsu pieteikumu būtu 
skatījusi pēc būtības, tas ir, būtu vērtējusi 
Jūsu pierādījumus? 

Tieši tā. Tā kā tas vēl nav noticis ne Liepājā, 
ne arī tagad Augstākās tiesas sēdes laikā 
Rīgā, tad Ventspils pilsētas domei nav ne 
mazākā pamata nākt klajā ar paziņojumu, ka 
esmu ar nepamatotiem pārmetumiem vēr-
sies tiesā.

Iespējams, ka pašvaldības vadība ir ļoti 
pārliecināta par savu taisnību, ja reiz izda-
rījusi tādu paziņojumu?

Droši vien. Drīzāk tā ir vieglprātība, arī 
nesodāmības sajūta. Ventspils pilsētas 
domes politiskā un administratīvā vadība ir 
paradusi strādāt autoritāra režīma apstākļos. 
Arī tagad turpina neesošu “patiesību” nofor-
mēt sev vēlamā formā. Gēbelsa propagandas 
cienīga taktika.   

Spēcīgs salīdzinājums! Tomēr pašval-
dības pēctiesas 25. aprīļa paziņojumā 
teikts, ka tā atbildes sniegusi uz visiem 
Jūsu iesniegumiem. Ja tā, tiešām, kāpēc 
Jūs vēršaties tiesā, ka Ventspils pilsē-
tas dome nesniedz opozīcijas deputātiem 
prasīto informāciju?

Kā tad! Atbildes jau sniedz gan. Diemžēl 
tikai retu no tām var uzskatīt par atbildes 
cienīgu. Turpretī nospiedošais atbilžu vairums 
nesatur prasīto informāciju, vienīgi birokrā-
tiski augstprātīgus, pat ņirdzīgi prettiesiskus 
skaidrojumus, kas pamato, kāpēc man vai 
mums, visiem četriem mazākuma deputā-
tiem, arī Dacei Kornai, Aivim Landmanim un 
Ivaram Landmanim, neizsniegt to vai citu 
pašvaldības dokumentu, informāciju, liegt 
dalību komisiju darbā, noraidīt to vai citu 
mūsu iniciatīvu. Dažkārt nākas iziet pat čet-
ras piecas mūsu iesniegumu un domes kār-
tējo atteikumu kārtas par vienu un to pašu 
jautājumu.

Kāds ir šādu ilgstošu domu apmaiņu 
rezultāts?

Domes atbilde, ka attiecībā uz manā 
vai visu četru mazākuma deputātu kopē-
jā iesniegumā norādītajiem tiesiskajiem vai 
faktiskajiem apstākļiem pēc būtības nekas 
nav mainījies.

Kā to saprast, nekas nav mainījies?
Ka nekas nav mainījies, ka jums, mazā-

kuma deputātiem, jau iepriekšējās atbildēs 
pateica, ka informāciju jums nedos, komisi-
jās neiekļaus, Ventspils pilsētas pašvaldības 
resursi ir domāti tikai to personu lietoša-
nai, kuri pieder pie pašvaldības politiskās un 
administratīvās vadības. 

Tiešām Ventspils pilsētas dome atļau-
jas pret mazākuma deputātiem tādu 
prettiesisku necienību? Turklāt atbil-
des taču sniedz administrācijas vadība! 
Administrācijai ir jābūt politiski neitrā-
lai, tai jāatbalsta visu deputātu darbība 
līdzīgi!

Gluži manas domas. Turklāt līdztiesības 
princips izriet no demokrātiskas parlamentā-
ras valsts pārvaldes, no mūsu konstitucionā-
lā likuma Satversmes normām. Pret mazā-
kuma (opozīcijas) deputātiem jābūt tieši 
tādai pašai attieksmei, kā pret valdošā poli-
tiskā spēka pārstāvjiem. Tā ir demokrātijas 
aksioma! Pretēji tai, Ventspilī ir iedibināts 
tipisks autoritārs režīms, kas tikai pēc ārē-
jām pazīmēm līdzinās demokrātijai. Patiesībā 
administrācija ir pielāgota valdošā vairākuma 
iegribu, arī prettiesisko darījumu apmierinā-
šanai. Visatļautības un nesodāmības izjūta 
ir tik liela, ka pat domes sēdēs visu vietējo 
ierēdņu priekšā ne tikai A. Lembergs, bet arī 
daži viņa “vasaļi” uz maniem aicinājumiem 

Saruna par domes paziņojumu pēc Augstākās tiesas sēdes

ievērot likuma un demokrātijas normas, pub-
liski deklarē, lai attopos, ka te nav Brisele, te 
ir Ventspils.  

Varbūt miniet kādu tipisku piemēru, 
kad dome neievēro mazākuma deputā-
tu tiesības? 

Man joprojām tiek atteikta iespēja atspē-
kot deputāta A. Lemberga par mani izplatītās 
nepatiesās ziņas tur, kur tās izplatītas, proti, 
Ventspils pilsētas pašvaldības oficiālajā inter-
neta informatīvajā portālā. Izpilddirektors A. 
Ābele atsaka, demagoģiski norādot, ka es 
neesmu izpratis sabiedrībai aktuālas infor-
mācijas izplatīšanas mērķi, ka informāciju 
portālā www.ventspils.lv sniedz tikai kompe-
tentas pašvaldības amatpersonas.

Tas ir kā?
Pavisam vienkārši. Atbilde ir augstākās 

nekaunības šedevrs.  Tevi diskreditē dubultā. 
Iesākumā pašvaldība par tevi oficiāli izplata 
melīgu informāciju, taču, ja neesi ar to mierā, 
tad tev paziņo, ka neesi kompetents, lai sevi 
aizstāvētu. 

Un ko A. Lembergs? Viņš taču ir domes 
priekšsēdētājs, kurš atbild par visu paš-
valdības darbu kopumā?

Uz maniem jautājumiem par viņa prettie-
siskām darbībām A. Lembergs ne reizi nav 
atbildējis, pat ja ir cēlis man neslavu, pat ja 
atbildes sniegšana ir viņa kā amatpersonas 
pienākums. Tātad arī neatbildēšana ir likum-
pārkāpums. Kā smejies – viens likums, taisnī-
ba tikai Lembergam. 

Tad jau tiešām Jums būtu vajadzē-
jis griezties pēc atbalsta Vides aizsar-
dzības un reģionālās attīstības ministrijā 
(VARAM), kas pārrauga pašvaldību dar-
bību, kā to oficiālajā paziņojumā pauž 
Ventspils pilsētas dome!?

Esmu to darījis daudzkārt, sākot no 2017. 
gada augusta. Taču VARAM neiejaucas. Vien 
norāda, ka personas goda un cieņas aiz-
skaršana no Ventspils pilsētas domes amat-
personu puses nav pieļaujama, taču, tā kā 
VARAM kompetencē neietilpstot domes 
amatpersonu morālās uzvedības pārbaude, 
tai neesot arī sodīšanas funkcijas par šāda 
veida uzvedību. Turklāt VARAM savā 2017. 
gada 21. septembra vēstulē man norādīja, ka 
Administratīvā procesa likums paredz tiesības 
vērsties tiesā pret iestādi saistībā ar tās fak-
tiskajiem lēmumiem. 

Tad jau iznāk, ka Ventspils pilsētas 
dome, norādot, ka Jums jāiesaista VARAM, 
nevis jāvēršas tiesā, apzināti vēlas paš-
valdības prettiesisko nodarījumu pret 
Jums saglabāt VARAM kontrolē, tas ir, bez 
risinājuma?

Jā. Tieši tā. Ventspils pilsētas domei ir pār-
liecība, ka VARAM uzraudzībā manas depu-
tāta, primāri – Latvijas pilsoņa – tiesības pēc 
taisnīga lietas risinājuma tiktu ciniski ignorē-
tas arī turpmāk. Ventspils pilsētas dome lie-
liski zina, ka VARAM man ir atbildējusi, ka šī 
ministrija ārējo tiesību aktu piemērošanu un 
interpretāciju neveic, tāpēc pārkāpums pret 

deputātu ir katras pašas pašvaldības iekšēja 
lieta. Šī VARAM nostāja ir pašvaldības politis-
kā vairākuma, tās vadītāju tālākas patvaļas 
garants. Tieši tāpēc 25. aprīļa Augstākās tie-
sas sēdē Ventspils pilsētas dome – kā atbil-
dētājs – centās pārliecināt, ka Administratīvā 
tiesa nedrīkst pieņemt deputāta pieteiku-
mu! Tā uzstāja, ka tiesa drīkst pieņemt tikai 
fiziskas personas pretenziju pret pašvaldības 
pārkāpumu. Tika vērsta uzmanība, ka Ģ. V. 
Kristovskis ir deputāts, tātad viņam nav tiesī-
bu vērsties tiesā!

Bet kā tad ar Ventspils pilsētas domes 
paziņojumā apgalvoto, ka esat vēr-
sies Augstākajā tiesā ar nepamatotiem 
pārmetumiem?

Domāju, ka Ventspils pilsētas domei nav 
argumentu par mana iesnieguma nepama-
totību. Ja jau būtu, tad pašvaldības pārstāve, 
advokāte Ilze Gredzena vismaz kādu noteikti 
būtu cēlusi galdā. Taču tiesas sēdē dome cēla 
pretenzijas tikai pret lietas skatīšanu admi-
nistratīvajā tiesā. Nedzirdēju nekādus domes 
pārstāves argumentus, kas ļautu deklarēt, ka 
esmu lietojis nepamatotus pārmetumus. Ja 
tādi būtu, tad jau AT tiesa vispār manu blakus 
sūdzību būtu noraidījusi, nemaz nerunājot 
par to, ka skatīja lietu mutvārdu procesā, kas 
ir unikāls gadījums Latvijas tiesas vēsturē.

Kas bija Jūsu arguments, prasot AT tie-
sai Jūsu blakus sūdzību pieņemt?  

Uzrādīju faktus, ka VARAM bezdarbības dēļ 
mazākuma (politiskās opozīcijas) deputātiem 
netiek nodrošināta vienlīdzīga pieeja infor-
mācijai un pašvaldības informācijas izplatīša-
nas kanāliem, ka nav citu tiesību aizsardzības 
mehānismu, kā panākt tiesību normu ievēro-
šanu Ventspils pilsētas pašvaldībā. 

Bet domes paziņojumā teikts, ka 
VARAM un Latvijas Pašvaldību savienības 
(LPS) pārstāvji tiesā pievienojušies domes 
viedoklim, ka informācijas pieprasījumam 
jābūt samērotam un pamatotam ar plāno-
to tā izmantošanas mērķi.

Te nu īpaši jāuzsver, ka VARAM un LPS 
pārstāvji sniedza ieskatu tikai par mazāku-
ma deputātu tiesisko situāciju Latvijas paš-
valdībās kopumā. Tam nebija tieša saka-
ra ar manu iesniegumu tiesā. Mans iesnie-
gums bija tikai iemesls, ka Augstākās tiesas 
sastāvs vēlējās uz problēmu paskatīties pla-
šāk, Latvijas mērogā. Tādēļ Ventspils pilsē-
tas domei nav pamata atsaukties uz VARAM.

 
Taču tas tiek darīts, tiek mesta šaubu 

ēna, ka esat pieprasījis informāciju no 
Ventspils pilsētas domes, kas nav samē-
rojama un pamatota ar plānoto tā izman-
tošanas mērķi. 

Nu, tad lai runā fakti. Deputāts, labi, 
Ventspils pilsētas domes priekšsēdētājs A. 
Lembergs, pašvaldības oficiālajā interneta 
portālā www.ventspils.lv vairākkārt izplatīja 
paša izdomātus melīgus apgalvojumus, ka 
manu prasību apjoms no Ventspils pilsētas 
pašvaldības sniedzas 2-3 miljonu eiro apjo-
mā. Ikvienam ir skaidrs, ka mana reakcija 
šādā situācijā – prasība uzrādīt man neslavu 
ceļošā apgalvojuma pierādījumus, ir pamato-
ta. Tāpat kā prasība izsniegt dokumentu, uz 
kura pamata Ventspils pilsētas dome atsaka 
man iespēju atspēkot Lemberga melus por-
tālā www.ventspils.lv, kur tie par mani izpla-
tīti. Piekritīsiet, ka esmu pieprasījis informā-
ciju pamatoti, samēroti un izmantošanas 
mērķis ir skaidrs un pilnīgi attaisnojams. Tā ir 
likumīga prasība. Savukārt Ventspils pilsētas 
domes atteikums ir nelikumīgs.

Bet pašvaldības 25. aprīļa pēctiesas 
paziņojumā tomēr ir teikts, ka www.
ventspils.lv ir Domes oficiālais informatī-
vais portāls, kurā tiek publicēta Ventspils 
pilsētas domes oficiālā informācija, nevis 
atsevišķu deputātu viedoklis. Varbūt 

dome uzskata, ka Jūsu prasība ir pārāk 
personīga?

Nebrīnītos, ja pašvaldības vadība tā varētu 
domāt. Taču tās dubulto morāli pārliecinoši 
parāda domes pretenziju trūkums pret depu-
tāta A. Lemberga fantāzijām un meliem, kas 
diez vai būtu atzīstama par Ventspils pilsētas 
domes oficiālo informāciju. Tomēr pašvaldī-
bas administrācija un portāla www.ventspils.
lv apsaimniekotāji, jau kopš 2017. gada vasa-
ras zinot, ka rupji un bez pamata  ir aizskar-
ta mana pašcieņa, ne tikai nav novērsusi pret 
mani kā deputātu, reizē – valsts amatpersonu 
– pastrādāto nelietību, bet arī visu laiku aktīvi 
ir piedalījusies pārkāpuma saglabāšanā.

Interesanti, ka lapa “ĢVK atkal melo” 
no Ventspils pilsētas domes oficiālā inter-
neta portāla tomēr tika izņemta 2018. 
gada 25. aprīļa pēcpusdienā, uzreiz 
pēc Augstākās tiesas sēdes, nesagaidot 
Augstākās tiesas nolēmumu 9. maijā.

Nu ja. Laikam jau Ventspils pilsētas dome 
nobijās no sava oficiālā viedokļa “ĢVK atkal 
melo” formā. Šāda veida oficiālais viedok-
lis diemžēl ir tikai liecība par Ventspils pil-
sētas domes izpratni par ētiku, morāli un 
citām civilizētas sabiedrības pamatvērtībām. 
Pašvaldība pēkšņi attapās, tikai lietai par 
šādu apkaunojošu “oficiālo viedokli” nonā-
kot Augstākajā tiesā. Atgādināšu, ka VARAM 
2017. gada augustā arī aizrādīja par Ventspils 
pilsētas pašvaldības amatpersonu, kas pau-
dusi nepatiesu informāciju, ieteica nodro-
šināt “precizējošu, paskaidrojošu” informā-
ciju pašvaldības mājaslapā, tomēr visu šo 
laiku VARAM kuslais ieteikums tika atstāts 
bez jebkādas ievērības. VARAM uzraudzība 
Ventspils pilsētas domei ir ļoti ērta, jo tā nav 
nekā vērta!  Ne velti Augstākās tiesas sēdē 
Ventspils pilsētas dome centās pierādīt, ka 
ar VARAM uzraudzību viss ir kārtībā. Savukārt 
VARAM teica, ka viss ir labi, tikai dažviet tāda 
politiska plūkšanās, kas, viņu skatījumā, val-
stī notiekošo neietekmē.

Vai tiešām Ventspils, arī Rīga būtu vie-
nīgās vietas?

Nemāku teikt. VARAM un Pašvaldību savie-
nība neko nekonkretizēja. Taču, ja tā būtu, 
tad tas nenozīmē, ka politika, kas ir valsts 
pārvaldes sastāvdaļa, stāv ārpus likuma. 
Gluži pretēji. Politiķiem, varas turētājiem, pir-
majiem ir jāievēro likums, tajā skaitā – ievē-
rojot demokrātijas un mazākuma deputātu 
tiesības, kas ir viens no demokrātiskas parla-
mentāras valsts stūrakmeņiem!

Tomēr arī 25. aprīļa pēctiesas paziņo-
jums liecina, ka Ventspils pilsētas dome 
joprojām neatzīst portālā www.ventspils.
lv pret Jums veiktās prettiesiskās darbī-
bas. Pašvaldība min Ministru kabineta 
noteikumus, kas pamato iestāžu internetā 
ievietotās informācijas kārtību, tās apjo-
mu un saturu, norāda, ka tas ir iestādes 
iedibinātās darba organizācijas un prak-
ses iekšējs jautājums, kam dot tiesības 
runāt pašvaldības portālā.

Nu, lūk! Ventspils pilsētas dome uzska-
ta, ka patvaļa, nepatiesu ziņu izplatīšana, 
mazākuma deputāta goda un cieņas publis-
ka graušana ir iekšējais jautājums, tā teikt, 
organizācijas prakse, “izcilības pazīme”. 
Tomēr pēc nepilna gada, ko esmu pavadījis 
pašvaldības deputāta amatā, varu teikt, ka tā 
ir nožēlojama prakse, ētiskas darba kultūras 
trūkums, politiska bezatbildība, kas lien ārā 
pa visām spraugām pat no šī Ventspils pil-
sētas domes pēctiesas oficiālā paziņojuma. 
Domesprāt, Ventspilī viss ir vislabākajā kār-
tībā jeb, kā saka deputāts Aivars Lembergs 
– te nav Brisele! 

Nu tad jācer, ka Augstākās tiesas nolē-
mums 9. maijā apliecinās, vai Latvija 
tomēr ir tiesiskas Eiropas Savienības, tās 
vērtību sistēmas daļa! 
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MODERNIZĀCIJĀ INVESTĒS 
1,2 MILJARDUS EIRO
Līdz 2020. gadam rūpniecības nozaru 
asociācijas apņemas ražotņu modernizā-
cijā investēt 1,2 mljrd. eiro. Tas ir pare-
dzēts kopīgi parakstītajā memorandā par 
Latvijas rūpniecības attīstību. Memorands 
arī paredz rūpniecības eksporta apjomus 
audzēt līdz 1 mljrd. eiro, ieguldīt pētnie-
cībā 67 mlj. eiro, paaugstināt kvalifikāci-
ju 8400 nodarbinātajiem, trīs gadu laikā 
transformēt rūpniecību uz augstāku pie-
vienoto vērtību un sasniegt rūpniecības 
pieaugumu par 30%. 

KNAB VETERĀNE  
DEVUSIES PENSIJĀ
Korupcijas novēršanas un apkarošanas 
biroju (KNAB) pametusi ilggadējā biroja 
priekšnieka vietniece Ilze Jurča. Viņa nolē-
musi doties izdienas pensijā, taču viņas 
lēmums bijis izsvērts un nav pieņemts 
pēdējā brīdī, norāda KNAB. I. Jurča birojā 
strādāja faktiski kopš KNAB izveidošanas 
2002. gadā. Par KNAB priekšnieka viet-
nieci viņa kļuva 2012. gadā. 

SPRŪDS ATKAL AIZTURĒTS
Valsts policija (VP) aizdomās par nozie-
dzīgiem nodarījumiem maksātnespējas 
procesa laikā aizturējusi četras personas, 
tostarp jau apsūdzētā statusā esošo kād-
reizējo maksātnespējas administratoru 
Māri Sprūdu un kādreizējo Tieslietu minis-
trijas parlamentāro sekretāru un admi-
nistratoru Aigaru Lūsi, kā arī advokātus. 
Visiem gan piemēroti ar brīvības atņem-
šanu nesaistīti drošības līdzekļi. Kopumā 
10 kratīšanu laikā izņemti dokumenti, 
elektroniskie datu nesēji un citi pierādī-
jumi. Kriminālprocess varētu būt sākts jau 
pirms vairākiem gadiem.

ZĀĻU TIRGOTĀJI BŪS 
SPIESTI SAMAZINĀT CENAS
Veselības ministrija iecerējusi ieviest 
cenu “koridoru” kompensējamām 
zālēm, kad starpība starp lētāko un dār-
gāko medikamentu nedrīkst būt augs-
tāka par 100%. Izmaiņas varētu skart 
ap 200 medikamentu kompensējamo 
zāļu sarakstā. Medikamentu tirdzniecībā 
izveidojusies nenormāla situācija, jo zāļu 
cenas uzcenojums mēdz būt pat 300%, 
uzsver ministrija un norāda: zāļu ražotāji 
un tirgotāji būs spiesti samazināt dažbrīd 
neadekvāti augstās medikamentu cenas.

BĒRNIEM ARĪ VEĢETĀRA 
ĒDIENKARTE
Veselības ministrija rosina atļaut izglītības 
un ārstniecības iestādēs, ilgstošas sociālās 
aprūpes un sociālās rehabilitācijas insti-
tūcijās bērniem un pieaugušajiem pie-
dāvāt arī veģetāru ēdienkarti. Iestādēs to 
būs jānodrošina, ja tiks iesniegts bērnu 
likumiskā pārstāvja rakstveida iesnie-
gums. Šāda pati kārtība tiek paredzēta arī 
pieaugušajiem. 

1000 EIRO ALGA  
UZ ROKAS – TIKAI PĒC 
DIVIEM TRIM GADIEM
Kopumā vidējā neto darba samaksa 
Latvijā pērn ir palielinājusies par 6%, 
sasniedzot 894 eiro, secināts personāla 
atlases uzņēmuma “CV-Online“ atalgo-
juma pētījumā. Augstākais atalgojums 
nemainīgi ir tādos biznesa sektoros strā-
dājošajiem kā IT, finanses, telekomunikā-
cijas, ķīmiskā rūpniecība un farmaceitisko 
produktu ražošana, kur alga pārsniedza 
1000 eiro. Zemāko atalgojumu zem 700 
eiro 2017. gadā saņēma izglītības, kultū-
ras un veselības aprūpē strādājošie.

LATVIJĀ

ar kurām kopā nācās strādāt, risinot cilvēk-
tiesību un reliģisko lietu jautājumus, jurists 
Aivars Endziņš un daudzi citi, kuriem 4. maijs 
nebija starta šāviens savas bagātības vairoša-
nai, bet signalizēja par iespēju sākt patiešām 
kalpot savai tautai. 

VAI VIEGLI BŪT POLITIĶA SIEVAI?
Nenoniecinot partiju sistēmu, jo pats pie-

dalījies “Latvijas ceļa” dibināšanā, Ilmārs 
kandidēšanā uz Saeimu no partiju listēm 
saskata arī zināmus trūkumus: kad atbild 
visi, īsti neatbild neviens. Viņš tagadējo kār-
tību salīdzina ar to, kā pretendēts uz iekļū-
šanu AP. Toreiz katram deputāta kandidātam 
pirms ierakstīšanas balsošanas listē personī-
gi vajadzēja savākt zināmu skaitu iedzīvotā-
ju parakstu. Viņam pieredzē, ka toreiz nācies 
kopā uzstāties un par potenciālo vēlētāju bal-
sīm cīkstēties pat ar padomju armijas virsnie-
ku karaspēka daļā Irbenē, kura bija speciali-
zējusies radio izlūkošanā. Oponents dienējis 
turpat netālu, un tomēr Ilmāram, kurš startē-
jis individuāli, te izdevies savākt dažus des-
mitus parakstu. Toreizējais vēlēšanu likums 
paredzēja, ka balso visi iedzīvotāji. 

Protams, aģitācijas kampaņai toreiz nācies 
tērēt tikai savus līdzekļus. Arī turpmākajos 
gados papildus partijas atvēlētajai naudai 
daļu izdevumu nācies segt no savas kaba-
tas. Šai sakarā vislielāko paldies par sapratni 
Ilmārs izsaka ģimenei un par morālu atbalstu 
– dzīvesbiedrei Birutai. 

“Iepazinos ar viņu Kuldīgā restorānā, kur 
Biruta kopā ar ģimeni bija atnākusi svinēt 
kādu jubileju. Tā bija mīlestība no pirmā 
acu skatiena, pēc pāris gadiem apprecējā-
mies. Strādāju tolaik par inženieri elektriķi 
Komunālprojekta Ventspils nodaļā un stipri 
šaubos vai viņa, topošā mediķe, kura zināja 
par stresa ietekmi uz dzīves kvalitāti, tomēr 
būtu piekritusi precēt potenciālo politiķi: pub-
licitāte taču var būt arī nepatīkama un kaiti-
noša. Pieļauju, ka Birutai nav bijis viegli pie-
ņemt arī manu lībisko raksturu, bet saticībai 
tas nav traucējis. Esam kopā ar mazo dēlu 
Kasparu mitinājušies septiņus kvadrātmetrus 
lielā istabiņā, gadiem gaidījuši rindā uz dzī-
vokli, man nav luksus klases automašīnas un 
vasarnīcas vietā ir dārza mājiņa lāpstas un 
grābekļa nolikšanai. 

AR PIETICĪBU PRET MANTRAUSĪBU
“Neiesaku tādu pieticību kā paraugu 

citiem, bet ar nožēlu nācies vērot, kā pat 
gudri un godīgi cilvēki iekrīt mantas krāšanas 
un tās izrādīšanas azartā, kļūst no tā atkarīgi 
un pilnībā vai daļēji pārstāj būt derīgi sabied-
rībai,” Ilmārs nedaudz saskumst, ka  materiā-
lā rocība nav ļāvusi tādā mērā, kā gribētos, 
palīdzēt bērniem, kaut gan iespēju robežās 
tas darīts vienmēr. Kaspars un meita Ieva jau 
sen savā dzīvē, paspējuši Ilmāru un Birutu 
aplaimot ar pieciem mazbērniem. Ievas dēls 
Jānis un meita Līva mācās 4. vidusskolā, uz 
kurieni Ilmārs nesen gājis stāstīt  jaunie-
šiem par to, kā atdzima Latvijas valsts. Pirms 
4. maija svētkiem viņš to darījis arī Tārgales 
pamatskolā, jo tieši no šī pagasta startējis AP 
vēlēšanās. Ievas jaunākais dēls ir bērndārz-
nieks, un par godu vecvectēvam viņam dots 
vārds Klāvs. Ilmāra tēva mājas “Dēlnieki” 
Pitragā ir saglabājušās, katram no trim viņa 
bērniem tur ir pa istabai, un vasarā tās tiek 
draudzīgi apdzīvotas. No Ventspils tur ierodas 
arī Ilmāra brālis Linards un no Talsiem māsa 
Aina ar saviem bērniem un mazbērniem, no 
Rīgas atbrauc Kaspars ar dzīvesbiedri Andu 
un meitām Gabrielu un viengadīgo Rūtu. Tad 
iet jautri!

AR GARA MOŽUMU UZLĀDĒ DARBS
Ilmāra darbošanos politikā tuvinieki vien-

mēr atbalstījuši, taču šai ziņā dzimtā sekotāju 
viņam tomēr nav – brālis visu mūžu strādā-
jis par elektriķi un arī Ilmāru šai specialitātei 
pieradinājis, bet māsa izmācījusies par zoo-
tehniķi  un pamazām šai darbā uzdienējusi 
līdz vadošiem amatiem. Biruta gandrīz visu 
mūžu bijusi mediķe ar specializāciju zobu 
higiēnā, lielu daļu sava laika veltījot sabied-
riskajam darbam zobu kopšanas popularizē-
šanai bērnudārzos un skolu jaunatnes vidū, 
par to izpelnoties pat valsts atzinību. Ilmārs 
to vērtē ar humoru –  sievai nav argumentu, 
lai pārmestu viņam nenormētā darba stun-
das, jo arī viņa pati pasākumos nereti aiz-
kavējusies, cenšoties panākt vēlamo rezul-
tātu. Ka sekotāji politikas lauciņā atradīsies 
mazbērnu pulciņā, Ilmārs nav pārliecināts. 
Kopš Latvija ir atkal neatkarīga, viņiem visa 
pasaule vaļā. 

Darbam AP, Saeimā un Tieslietu ministri-
jā Ilmārs pateicīgs par to, ka bijusi iespēja 
tikties ar bezgala daudziem interesantiem 
cilvēkiem Latvijā un ārvalstīs, darba jautāju-
mus kārtojot, apmeklēt ne vien ANO mītni 
Ņujorkā, bet arī pastaigāties pa Ķīnas mūri, 
tikties ar visā pasaulē pazīstamiem bērnu 

un cilvēktiesī-
bu aizstāv-
jiem, zināt-
niekiem un 
rakstniekiem. 
Darba ierindā 
viņš turas jop-
rojām, pildot 
būvinženiera 
pienākumus 
Ventspils pil-
sētas domes 
i z g l ī t ī b a s 
pārvaldē. 

“Šis darbs 
palīdz uztu-
rēt možu garu, 
jo pastāvīgi 
esmu kontak-
tā ar  skolām 
un bērnudār-
ziem, apzi-
not viņu vaja-
dzības telpu 
mūsd ien īgā 
iekār tošanā 
un uzturēšanā 
un palīdzot tās 
pārvērst reali-
tātē.” 

Ilmārs svinēs prieka, 
lepnuma un spēka dienu

Valsts prezidente Vaira Vīķe-Freiberga pasniedz Triju Zvaigžņu ordeni Ilmāram Geigem.

Ilmārs ar vecākiem, brāli Linardu un māsu Ainu. Kad jūrnieks no zemūdenes nokāpj krastā.
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Tallinā 1989. gada 14. un 15. maijā pirmo reizi sanāca 
Baltijas Asambleja, kurā pieņēma vēsturiski nozīmīgus poli-
tiskus dokumentus – Deklarāciju par Baltijas nāciju tiesī-
bām,  Deklarāciju par Igaunijas, Latvijas un Lietuvas ekono-
misko neatkarību, Rezolūciju par staļinisma noziegumiem un 
Aicinājumu Eiropas drošības un sadarbības konferences valstu 
vadītājiem, ANO ģenerālsekretāram un Padomju Savienības 
Augstākās padomes  priekšsēdētājam. Šis notikums raidīja 
spēcīgu signālu Rietumu politiķiem, ka Baltijas tautu kustības 
izvirza arī politiskas prasības un sagaida starptautisku iesaisti 
Baltijas jautājuma risināšanā. 

1989. gada 23. augustā pasaule vēroja vēl nebijušu akciju, 
kad  trīs Baltijas valstu iedzīvotāji sešsimt kilometru garajā 
Baltijas ceļā sadevās rokās, lai pasaulei vēlreiz apliecinātu – 
mēs gribam savu valstisko neatkarību!

1989. gada otrajā pusē PSRS vadība piekāpās jautāju-

4. maija Neatkarības deklarācija.  
Kā piepildījās sapnis par neatkarību

Ilgi gaidītais pavasaris ir klāt. Koku un krūmāju pumpu-
ri sāk pārvērsties lapiņās, un drīz arī Ventspils parki un 
skvēri būs krāšņu un daudzkrāsainu ziedu pilni. Bet ilg-
stošās ziemas pelēcības radītais nogurums un īgnums 
kā neiet prom, tā neiet... Kā pamosties un kā uzlabot 
noskaņojumu? “Ventspilnieks.lv” nāk palīgā ar pašu 
pārbaudītiem ieteikumiem. Esam apkopojuši piecas ļoti 
vienkāršas ikdienas aktivitātes, kurām mēs bieži vien 
sakām «nē» un atrunājamies, ka ir citas lietas darā-
mas. Taču patiesībā tieši šie brīži ir tie, kas var atgriezt 
dzīvesprieku. Pamēģini, bet pēc tam atraksti mums un 
pastāsti par piedzīvotajām pārmaiņām. 

mā par saimnieciskā aprēķina ieviešanu Baltijas republi-
kās, un 27. novembrī tika pieņemts PSRS likums par Baltijas 
republiku saimniecisko patstāvību. 24. decembrī PSRS Tautas 
deputātu 2. kongress nosodīja un atzina par spēkā neeso-
šiem kopš parakstīšanas brīža PSRS – Vācijas 1939. gada 23. 
augusta neuzbrukšanas līguma un 1939. gada 28. septem-
bra draudzības un robežu līguma slepenos protokolus. LPSR 
Augstākā Padome 1989. gada 28. jūlijā pieņēma Deklarāciju 
par Latvijas valsts suverenitāti, un tajā bija noteikts – Latvijas 
statusu PSRS ir jānosaka līguma attiecībām un Latvijas PSR 
likumiem ir prioritāte salīdzinājumā ar PSRS likumiem.

1990. gada LPSR Augstākās padomes vēlēšanās pārliecino-
šu uzvaru guva Tautas fronte, iegūstot vairāk nekā pusi depu-
tātu mandātu, bet 21. aprīlī Vislatvijas tautas sapulcē Rīgā, 
stadionā “Daugava,” pieņēma aicinājumu atjaunot Latvijas 
valstisko neatkarību.

Vēsturiskajā 1990. gada 4. maija sēdē par “Deklarāciju par 
Latvijas valstiskās neatkarības atjaunošanu” nobalsoja 138 

deputāti, atturējās 1, bet frakcijas “Līdztiesība” 57 deputāti 
pirms balsošanas demonstratīvi atstāja zāli.

Tūkstošiem cilvēku no visas Latvijas šajā dienā bija iera-
dušies Rīgā, lai klātienē pie Augstākās Padomes ēkas (tagad 
Saeimas) gaidītu balsojuma rezultātu. Vēl neskaitāmi tūkstoši 
vēroja tiešo translāciju televīzijas ekrānos un klausījās radio.

Kad bija skaidrs, ka Deklarācija pieņemta, ļaudis gavilē-
ja, daudziem acīs bija asaras. Sapnis par neatkarīgas Latvijas 
valsts atjaunošanu bija piepildījies! 

Pavasaris klāt! Kā atmosties no “ziemas miega”? 

Dzintaru 20a, Ventspils, LV-3602, Latvija
Tālr.: 63602501, E-mail: unifreight@unifreight.lv

Ar AS Unifreight Logistics  
Jūsu bizness ir drošās rokās!

Uzticiet savu kravu 
pārvadāšanu 
profesionāļiem!

KUSTĒŠANĀS. Ķermenim patīk kustība, jo tajā kūsā dzīvība. 
Ikviena kustība liek asinīm riņķot straujāk un uzturēt tonusu 
muskuļos. Un pavasaris ir gadalaiks, kad fiziskās aktivitātes 
patiesībā nemaz nav jāplāno, jo tās pašas no sevis iesaista un 
atnāk. Piemēram, garākas pastaigas ar draugiem vai mājas 
mīluli, sākas dažādi dārza darbi, tāpat tā var būt arī atteik-
šanās no sabiedriskā transporta vai auto izmantošanas un 
došanās uz darbu ar kājām vai velosipēdu. Nelielas pārmai-
ņas, taču tās iedvesmo un palīdz uzlabot omu un pašsajūtu! 
Jāatceras: ne jau našķi vai iepirkšanās uzlabos garastāvokli, 
bet gan pavisam vienkāršas un visiem pieejamas nodarbes.

RITEŅBRAUKŠANA. Tā vietā, lai dotos uz darbu ar sabied-
risko transportu vai automašīnu, var izmēģināt braucienu ar 
divriteni – tie palīdzēs izvairīties no sastrēgumiem, kā arī 
sniegs pozitīvu devumu veselībai. Ja vēlas ar velobraukšanas 
palīdzību ne vien uzturēt veselu garu, bet arī uztrenēt ķerme-
ni, jāņem vērā, ka organisms un muskuļi ātri pierod pie vie-
nas un tās pašas slodzes. Neatkarīgi no riteņbraukšanas stila, 
ir ieteicams pamainīt maršrutu, iekļaujot braukšanu augšup 
un lejup no kalna, kā arī pacelties no sēdekļa un balstīties 
tikai uz rokām, tā trenējot roku, kāju un plecu muskulatūru.

GARAS PASTAIGAS NE TIKAI MEŽĀ, BET ARĪ PILSĒTĀ. 
Salīdzinoši vienkārša nodarbe, taču tik lietderīga – īpaši biro-
jā sēdošajiem! Ja ik dienu jāuzturas mākslīgajā apgaismo-
jumā, ir būtiski kaut stundu dienā izstaigāties. Izcili, ja brīv-
dienās pastaigu ilgumu vai sportiskas aktivitātes var pat 
trīskāršot. Svaigs gaiss veicina laimes hormona izdalīšanos, 
piepilda šūnas ar skābekli un uzlabo vielu apriti smadzenēs. 
Pastaigas raitā solī trenēs arī sirdi un kopējo ķermeņa mus-
kulatūru, kā arī pozitīvi ietekmēs nervu sistēmu un uzmun-
drinās pašsajūtu.

DĀRZA DARBI UN TALKAS. Garīga atslodze ir fantastisks 
veids, kā darba nedēļas slogu “nomest” no pleciem, jo fizis-
kas aktivitātes ne tikai uzlādē ar nepieciešamo enerģiju un 
stimulē seratonīna jeb laimes hormona izdalīšanos, bet arī 
ļauj atslābināties un aizbēgt no pilsētas burzmas, piesārņotā 
gaisa un trokšņa. Saikne starp fizisko un psiholoģisko veselību 
ir ļoti cieša, un nereti emocionālo saspringumu lieliski palīdz 
“atlaist” tieši fiziskās aktivitātes svaigā gaisā.

DRAUGI, ĢIMENE, JAUNAS IEPAZĪŠANAS. Dzīvesprieks un 
tuvāko atbalsts ir neatņemama mūsu labsajūtas sastāvda-
ļa. Pēcpusdienas, vakari vai brīvdienas kopā ar patīkamiem 
cilvēkiem, smaidi un pozitīvas emocijas – tas viss uzlabo 
noskaņojumu un pašsajūtu. Ja laiks ar mīļajiem cilvēkiem 
paskrien nemanot un var justies nepiespiesti un ērti – nav 
šaubu, ka cilvēks ir harmonijā ar sevi. Turklāt prieks uzlabo 

imūnsistēmu, un dzīvespriekā starojoša personība padara 
pievilcīgāku!

NELIELI CEĻOJUMI. Nav obligāti jābūt saulainai un siltai 
dienai, lai dotos nelielos izbraucienos ārpus pilsētas. Paņem 
līdzi piknika groziņu, kurā ir svaigi dārzeņi, svaigi cepta maize, 
uzkodas, svaiga sula un arī kāds našķītis. Visi kopā izstaigā-
jieties, apskatiet sen neredzētas vietas vai apmeklējiet kādu 
īpašu vietu, bet pauzē visi kopā nedaudz uzkodiet. Atbrauksi 
mājās enerģijas un dzīvesprieka pilns.

UN NOBEIGUMĀ VĒL VIENS DRAUDZĪGS IETEIKUMS: ik 
brīdi arī pelēcīgo ikdienu tu vari padarīt gaišāku, ja saviem 
kolēģiem, ģimenes locekļiem un vienkārši nejaušiem cilvē-
kiem veikalā vai uz ielas sarunas laikā uzsmaidīsi un novēlēsi 
labu dienu. Tu redzēsi, kā iekšēji labi paši jutīsieties un kā to 
novērtēs arī pārējie. 

Ilustratīvs foto
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Svinēsim 4. maija –  
Baltā galdauta 
svētkus!
Pērn aizsāktā tradīcija – 4. maijā svinēt Lat-
vijas neatkarības atjaunošanai veltītus Baltā 
galdauta svētkus – turpināsies arī šogad. Svētku 
dienā gaidāma plaša svinēšanas programma kā 
Ventspils pilsētā, tā arī novadā.

SVĒTKU SVINĒŠANA VENTSPILS PILSĒTĀ
Latvijas Republikas neatkarības atjaunošanas 28. 

gadadienā – 4. maijā – tieši dienas vidū, plkst. 
12.00, Rātslaukumā notiks svētku koncerts. Baltā 
galdauta svētkos ventspilnieki un pilsētas viesi aici-
nāti klāt svētku galdu ar tautiskām dejām kopā ar 
Ventspils deju kolektīviem «Strautuguns”, “Kurzeme” 
un “SenKurzeme”. Koncerta otrajā daļā ar Latvijas 
simtgadei veltītu dziesmu programmu uzstāsies jūr-
kalnieks Igo. Programmā dzirdēsiet gan spēcīgākās 
dziesmas no leģendārās rokoperas “Lāčplēsis”, gan 
Igo pārstāvētās slavenās grupas «Remix” repertuāra. 
Bet katram svētku apmeklētājam – lielam vai mazam 
– būs iespēja atstāt savu novēlējumu mūsu Latvijai 
vēsturiskajā dienā.

Svētku koncerts notiks arī plkst. 16.00 teāt-
ra namā “Jūras vārti”, kur fragmentus no Kārļa 
Lāča, Evitas Mamajas, Jāņa Elsberga mūzikla “Pūt, 
vējiņi!” atskaņos kamerkoris “Ventspils”, Ventspils 
Kamerorķestris un solisti Annija Putniņa, Rihards 
Mačanovskis, Edgars Auniņš, Kārlis Saržants, Elīna 
Ose, Laura Grecka, Inese Kučinska un daudzi citi. 
Pie klavierēm būs komponists Kārlis Lācis. Ieeja ar 
ielūgumiem, kurus, iespējams, vēl šajās dienās var 
saņemt biļešu kasēs.

BALTĀ GALDAUTA SVĒTKI NOVADĀ
Pērn aizsāktā tradīcija – Baltā galdauta svētki 

šogad turpināsies visā Latvijā. Īpaši tos svinēt aicina 
Ventspils novada pagastu centros un ne tikai. 

Piltenē 4. maijā uzstāsies Edgars Pujāts ar grupu, 
vakarā paredzēta balle ar grupas “Jūrkant” dalī-
bu. Tāpat bibliotēkā apskatāmas tautiskas un pat-
riotiskas izstādes, kas veltītas Latvijas simtgadei. 
Užavā šajā dienā Baltā galdauta svētkus svinēs pie 
“Bākas” zīmes. Plaša programma paredzēta Ancē. 
Vispirms notiks Ances amatierteātra izrāde “Trīs res-
nītes”, bet pēc tam patriotiskas dziesmas izpildīs 
Ventspils vīru koris Lorijas Cinkusas vadībā. Dienas 
noslēgumā – balle ar grupu “Kurzemnieki”. Baltā 
galdauta svētkus svinēs arī Popes un Ugāles kultūras 
namos, bet Zirās vietējais amatierteātris pirmizrādē 
izrādīs Annas Brigaderes darbu “Svētki Skangalē”. 
Tāpat arī izdziedās latviešu tautasdziesmas, bet 
galdā liks svētku mielastu. Visbeidzot, Vārves pagas-
ta «Vanagos» pie Zemessardzes 46. kājnieku batal-
jona notiks svētku koncerts un svētku mielasts.

Usmā plkst. 14 pie tautas nama veidos parku un 
stādīs dažādus košumkrūmus, pēc tam klātesošie 
cienāsies pie saimes galda. Jūrkalnē etnogrāfiskais 
ansamblis “Maģie suiti” un vidējās paaudzes deju 
kolektīvs “Jūrkalne” plkst. 12 aicinās Ugunspļavā uz 
kopīgu sadziedāšanos un sadancošanos, tautas namā 
aktieri no Pāvilostas izrādīs Ādolfa Alunāna lugu 
“Pašu audzināts”, bet pēcpusdienā varēs doties pār-
gājienā pa dabas taku “Rīvas loki”.

Ugāles tautas namā “Gaisma” plkst. 13 notiks kon-
certs, kurā piedalīsies vietējo amatierkolektīvu dalīb-
nieki un Mūzikas un mākslas skolas audzēkņi, pēc 
tam paredzēta kopīga galda klāšana un svinēšana. 
Popē kultūras nama pagalmā plkst. 15 sadziedāša-
nās ar grupu “Indra & Normunds”, folkloras kopa 
“Pūnika” aicinās dziedāt tautasdziesmas, būs iespēja 
piedalīties radošajās darbnīcās un tikties ar ventiņu 
stāstnieci Āriju Klēveri.

Puzes kultūras namā plkst. 11 notiks muzi-
kāls rīts, kurā piedalīsies Puzes vokālais ansamblis 
“Mežaroze”, vokālais trio “Pa īstam”, Ventspils vīru 
vokālais ansamblis un solisti.

4. maijā pulcēšanās notiks arī Tārgales pagasta 
Ovišos pie pagājušajā gadā atklātā latviskā simbo-
la – no metāla veidotās konstrukcijas “Austras koks”. 
Baltā galdauta svētkus svinēs vietējie iedzīvotāji un 
viesi no novada, uzstāsies vairāki folkloras un vokālie 
ansambļi. Nedēļu vēlāk, 13. maijā, Miķeļtornī notiks 
Latvijas simtgadei veltītas liepas stādīšana. Tā atra-
dīsies tieši pretī ozolam, kuru iestādīja pērn akcijas 
“Apskauj Latviju” laikā. 

Nav šaubu, ka pagājušā gadsimta četrdesmitie 
gadi latviešiem bija pats smagākais un traģiskā-
kais periods visā jaunāko laiku vēsturē. Trīs oku-
pācijas (pēdējā no tām paliekoša), divas masvei-
da izsūtīšanas un karš – ar visām iepriekšminēto 
pārdzīvojumu sekām. Taču, kā jau šī cikla sākumā 
minējām, no politikas centīsimies izvairīties, cik 
vien iespējams, bet gan pastāstīt par cilvēku dzīvi 
un sadzīvi.

Bargie un 
postošie 
četrdesmitie

1940. gada sākumā turpinājās process, kas aizsākās jau 
1939. gadā un ko pāris vārdos var raksturot kā vispārējas, 
valsts politikas mērogā paceltas taupības un ekonomijas 
laiku; Eiropā jau pilnā sparā plosījās karš, un tas nevarēja 
neatstāt iespaidu uz vēl šķietami mierīgo Latvijas ikdienu. Lai 
gan tirgū papilnam pārtikas produktu, kas izraisa šoku krievu 
armijas bāžu personālā, netrūkst arī apģērbu un apavu, tomēr 
vairākām precēm ieviests normējums, piemēram, cukuram 
un petrolejai (to var iegādāties tikai par taloniem – „karti-
ņām”). Mājas un dzīvokļi kļūst mazliet tumšāki, jo jātaupa 
ne vien petroleja, bet arī elektrība, taču dzīvi kopumā tas 
nemaina. Ventspils avīzēs netrūkst aicinājumu piedalīties bal-
lēs un jautros karnevālos. Īsts kultūras piedzīvojums ir Rīgas 
Dailes teātra viesizrāžu nedēļa Ventspils Latviešu biedrības 
nama zālē un Tautas namā, kā arī Valsts operas teātra solis-
tu, tostarp arī novadnieces Alīdas Vānes, koncerts ģimnāzi-
jas zālē. Publikas tik daudz, ka nepietiek krēslu, tāpēc skolu 
jaunatne zāles aizmugurē stāv kājās un aplaudē tā, ka vai 
plaukstas svilst. Apmeklētāji, īpaši dāmas, joprojām ģērbjas 
atbilstoši modei, kas jaunajā gadu desmitā zaudējusi kriet-
nu tiesu agrākās romantikas un ieguvusi skarbākas līnijas. 
Tērpiem vairs nav maigā viļņojuma un krituma, tajos iezīmē-
jas tikko jaušamas „militārā stila” pazīmes – stāvi, ar polste-
riem pacelti pleci, taisni svārki, pogu rindas. Cepurītes gluži 
pieticīgas, rokassomiņas līdzīgas maziem koferīšiem.

Pienāk un paiet vasara, rudens, ziema; apkārtējā pasaule 
izmainījusies līdz nepazīšanai. Ierasto teātra izrāžu un koncer-
tu vairs nav, bet uz tiem, ko tagad piedāvā, ierasties vakartēr-
pos kļūst nepiedienīgi. Glītie, pēc 1940. gada sākuma modes 
šūtie tērpi iegulst skapjos, no kuriem tos izceļ vienīgi mājas 
viesību gadījumos. Lai gan dzīve kļuvusi drūmāka, tumšāka, 
nedrošāka, dzīvot tomēr gribas – kas zina, cik ilgi vēl tas būs 
ļauts...

Kara gados runāt par modi šķiet nepiedienīgi, un tomēr – 
tendences rodas it kā pašas no sevis, arī apstākļi spiež, un 
pasaulē nāk tāds apavu ražošanas brīnums kā dāmu klikatas, 
dēvētas arī par „klipatām”. Kas tas ir? Tie ir sandalēm līdzī-
gi sieviešu un meiteņu apavi ar pamatīgu koka zoli, bet virs-
pusē tādi vai citādi krustotas siksniņas no visdažādākajiem 
materiāliem – ādas vai ādas aizstājēja, audekla, brezenta, no 
aukliņām pītas u.tml. Īpaši uzņēmīgas dāmītes pašas zīmē 
koka zoļu modeļus ar paaugstinātiem papēžiem un iededzi-
nātiem ornamentiem malās. Ejot šādi apavi rada raksturīgus 
klikšķus, no tā arī nosaukums „klikatas”. Otrs specifiskās kara 
laika „modes produkts” ir turbāns, respektīvi, ikdienā nēsā-
jama galvassega. Par turbāniem kļūst gan lakati, gan šalles, 
gan jebkurš noderīgs drēbes gabals, ko var apsiet ap galvu. 
Tikai nevis tā kā parasti, kad lakata gludā pārlocītā mala ir virs 
pieres un stūri zem zoda, bet gan otrādi – gludā mala apņem 
pakausi, bet sasējums ir virs pieres. Stūri vai šalles gali glīti 
ielocīti vai sasprausti tā, ka mezgls nav redzams. Tā laika 
modes frizūra – no deniņiem atsukāti mati, kas virs pieres ar 
sprādzītēm nostiprināti prāvā rullī.

Tā kā drēbes un apavi praktiski nav nopērkami, aktuā-
la kļūst pāršūšana. Lietā tiek likts viss, un latviešu sieviešu 
izdomai nav robežu. Ja izdodas tikt pie vācu armijas pelēka-
jām segām, tās ar alkšņu mizām vai citām dabiskām vielām 
pārkrāso melnas vai brūnganas. Prasmīgi piegriežot, sanāk 
paīss, bet silts mētelītis. Īsts dārgums ir gabals izpletņu zīda. 
Ne vienai vien kara laika līgavai „štāte” darināta no šī brīnu-
mainā materiāla.

Vīri cenšas tikt pie vecas autoriepas; prasmīgs kurpnieks no 
tās izgriež zoles, lai salabotu līdz pēdējam nodilušos zābakus.

Viena rūpe pie drēbēm tikt, otra – turēt tās tīras. Ar to 
mazumiņu saimniecības ziepju, ko var dabūt uz kartiņām, 
nepietiek, tāpēc saimnieces, īpaši laukos, ziepes vāra pašas 

– no lopu (bieži vien nobeigušos) taukiem un „ziepju zālēm” – īpaši 
kodīga sārma. Necik jauki tādas ziepes vis nesmaržo, bet mazgā labi. 
Pašvārītas ziepes Latvijā lieto visas desmitgades garumā, jo arī pēc 
kara veikalos ziepju praktiski nav, bet latvieši pieraduši dzīvot tīrībā.

Kara laiks un arī pēckara gadi, no šodienas skatupunkta vērtējot, 
šķiet neiedomājami baiss un nežēlīgs laiks. Mūsdienu Eiropas labu-
mu un brīvestības izlutinātais jaunietis vispār nesaprot, kā tolaik bija 
iespējams dzīvot... taču cilvēki dzīvoja, un daudzi arī izdzīvoja! Liekas 
dīvaini, taču tad, kad trūka visa kā, kad neviens nevarēja būt drošs 
par rītdienu, dzīves alkas sita visaugstāko vilni. Mājas ballītes, svētki, 
dzimšanas vai citas svarīgas dienas notika biežāk kā jebkad. Lai gan 
galdā varēja celt tikai sausus kartupeļus vai no rupjiem miltiem un 
olu pulvera ceptus plāceņus (bez ievārījuma, jo trūka cukura), no dzē-
rieniem – pašbrūvētās „dzimtenītes” kanniņu vai vācu „miroņūdens” 
(degvīns 32 grādu stiprumā) kortelīti, ballēts tika uz nebēdu – pata-
foni šņāca, vai simto reizi drillēdami nospēlētās „Bellacord Elektro” 
skaņuplates, un dejotāji „šīberēja” sviedriem vaigā – lai sajustu, lai 
paši sev un citiem pierādītu: „Mēs vēl esam dzīvi, bet kas zina, kas 
rītu būs!” Populārākais 40. gadu transports – velosipēds.

Vērienīgi svinēja kāzas, kristības un iesvētības. Arī pēckara gados, 
kad „bezdievju kustība” uzņēma atjaunotus apgriezienus, īpaši lau-
kos dēlu vai meitu iesvētīšana bija tāda mēroga pasākums, ka daža 
laba jaundibināta kolhoza varasvīru galvas krita kā zem izkapts. Proti, 
trīs dienas „kolchozs” palicis bez valdīšanas, jo valdes priekšsēdētājs 
ar visiem brigadieriem svinējis krustmeitas iesvētības.

Moderns apģērbs un apavi, jaunas mēbeles, labas grāmatas, 
pašam sava automašīna vai motocikls četrdesmitajos gados pārtapa 
nesasniedzamā sapnī. Ļaudis, turīgāki vai trūcīgāki, kas tomēr divus 
gadu desmitus bija dzīvojuši pasaules apritē, bija atsviesti atpakaļ 
apstākļos, ko var droši pielīdzināt postažai pēc I Pasaules kara bei-
gām. Tikai toreiz dzīves jauncelsmei bija vaļā visas durvis. Savukārt 
četrdesmitajos visas durvis aizcirtās ciet. Pirmkārt, visaptverošs trū-
kums, otrkārt, „dzelzs priekškars”. Nezinot, kas tobrīd pasaulē ir 
moderns, latvieši savu modes stilu radīja paši. Tas nebija viegli situ-
ācijā, kad vienīgie pieejamie apavi ziemā laukos – galošas, pilsētās 
– gumijas vai filca „botes”, vasarā tās pašas klikatas. Vīriešiem rak-
sturīgs pēckara modes apģērbs bija no divu vai pat triju krāsu audu-
miem šūta vējjaka ar rāvējslēdžiem, zem kuras valkāja raibi raks-
tainus, no dziju atlikumiem adītus „trojerus”. Audumu trūkuma dēļ 
sieviešu svārki atkal uzrāvās virs ceļgala, bet kostīmjakas atgādināja 
vīriešu žaketes (no kurām tās parasti pāršuva). Katūna blūzītes un 
kleitiņas ar jostu, pašadīti svīteri un pašu tamborētas „krādziņas” – 
lūk, viss greznums. Toties varēja ielikt ilgviļņus! Procedūra ilgstoša 
un ne visai patīkama, toties galva vienās sīkās sprogās – krāšņums! 
Dažai īpaši laimīgai 40. gadu modesdāmai pat izdevās tikt pie ķīmis-
kā lūpu zīmuļa – tik noturīga, ka no rīta uzkrāsotās lūpas vēl vakariņu 
laikā bija sarkani lillā.

Jāteic, pēc tālaika valdošajiem uzskatiem ilgviļņi un krāsotas lūpas 
īstai padomju sievietei nepiederējās, taču vēlme izskatīties skaistai 
bija spēcīgāka par visām padomju morālēm. 
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A U N S
Brīvdienās izklaidējies, satiecies ar draugiem, dodies 
izbraucienā, piknikā vai uzklāj baltu galdautu un tuvu cilvē-

ku lokā nosvini valsts svētkus. Vajag atpūsties un izvēdināt galvu, jo 
jaunā darba nedēļa nāks ar nopietniem, atbildīgiem pienākumiem. 
Svarīgās lietās paļaujies uz intuīciju un sajūtām.

V Ē R S I S
Ja brīvdienās ir iespējas doties nelielā ceļojumā – dari tā. 
Izrausies no rutīnas un gūsi jaunus iespaidus. Paliekot 

mājās, gūsti pozitīvas emocijas no komunikācijas ar radiem un drau-
giem. Sarīko dārza svētkus vai svinīgas pusdienas. Nākamā darba 
nedēļa būs rosīga: jauni kontakti un dažnedažādi raibi piedzīvojumi.

D V Ī Ņ I
Labs laiks, lai pārdomātu dzīvi un nospraustu tālākās 
nākotnes plānus. Svētkos un brīvdienās ar skaļām vai 

bohēmiskām izklaidēm nevajadzētu aizrauties. Turklāt pastiprinā-
ta uzmanība jāpievērš tēriņiem – ar tiem esi apdomīgs. Darbā var 
pavērties interesantas izaugsmes iespējas, nebaidies riskēt.

V Ē Z I S
Jaunas ieceres un oriģinālas idejas. Raksti projektus, risi-
ni sarunas ar potenciālajiem partneriem, bet pie reāliem 

darbiem gan labāk ķeries pēc kāda mēneša. Šobrīd var aktualizēties 
privātās dzīves jautājumi – tāds kā pārdomu laiks un saskaņas mek-
lējumi. Esi tolerants, ja viedokļi ar otro pusīti nesakrīt.

L A U V A
Iepriecini savus mīļos un tuvos cilvēkus un svētku dienās 
sapulcē uz kopīgu mielastu. Būs omulīgi, jautri un sirsnīgi. 

Nākamajā darba nedēļā ies diezgan nemierīgi, var mainīties pienā-
kumi vai būs jālabo citu pieļautās kļūdas. Bruņojies ar pacietību, jo 
savaldība un kompromisa meklējumi atmaksāsies.

 
J A U N A V A
Neraugoties uz to, ka šis ir tāds ieildzis svētku laiks, tu 
vienalga būsi pārņemts ar darba tēmām. Labas ieceres un 

intuīcija biznesa jomā, turklāt var pavērties iespējas, par kurām klu-
sībā esi sapņojis. Ja jāpieņem izšķirošs lēmums, nepārsteidzies, bet 
arī ilgi nekavējies – jāpaspēj „ielēkt īstajā vagonā”. 

S V A R I
Mājās atbildīgi pienākumi, kas prasīs daudz spēka un 
enerģijas. Lūko – ko vari paveikt pats, ko uzticēt citiem 

ģimenes locekļiem. Kopā darītais veiksies raitāk. Nākamajā nedēļā 
esi precīzs darba lietās, jo pastāv kļūdu riski. It īpaši tad, ja darīšana 
ar finansēm. Lielisks laiks mācībām un jaunai informācijai.

S K O R P I O N S
Brīvdienās pievērsīsies mājas vai dārza darbiem un daudz 
paveiksi. Kad labi pastrādāts, vari savējiem sarīkot mielas-

tu. Ģimeniskums apvienojumā ar valsts svētkiem pacilās un iedves-
mos. Nākamā nedēļa var nest jaunas iespējas, turklāt ne tikai izcel-
ties profesionālā jomā, bet arī labi nopelnīt.

S T R Ē L N I E K S
Izpratne par situācijām, spēja iedziļināties un saprast citu 
rīcības motīvus. Ko nevarēsi saprast ar prātu, tur palīdzēs 

intuīcija. Darbā ies samērā nemierīgi. Ja kārtojami lietišķi jautāju-
mi iestādēs, labi sagatavojies un pievērs uzmanību dokumentiem. 
Patīkamas emocijas, satiekoties ar draugiem un domubiedriem.

 
M E Ž Ā Z I S
Privātajā dzīvē iespējami raibi piedzīvojumi, kas sagrie-
zīs dzīvi kā karuselī. Tiec skaidrībā, ko patiesi un no sirds 

vēlies, un nepieņem lēmumus steigā vai emociju uzplūdā. Darba 
nedēļa nāks ar interesantām iespējām. Sapulces, pārrunas un tikša-
nās, kā rezultātā veidosies jauna lietišķā sadarbība.

Ū D E N S V Ī R S
Brīvdienas pavadi saimnieciski lietderīgi – kopā ar savējiem 
uzspodrinot mājokli un pēc tam kopā apmeklējot kādu 

izklaides pasākumu. Veiksmīga saziņa ar ārzemēm vai ceļojuma plā-
nošana. Jaunajā nedēļā pie darbiem ķersies ļoti enerģiski, viss ies no 
rokas, un kolēģi uzskatīs tevi par autoritāti.

Z I V I S
Radošs periods. Prātā nāks interesantas idejas, un tu arī 
uz ikdienišķām lietām spēsi palūkoties no pavisam citas 

puses. Kādas ieceres var bremzēties, bet satraukumam nav iemesla. 
Viss, ko iegūsi, būs vērtīgs un paliekošs. Svarīga mājas un ģimenes 
dzīve, sarīko brīvdienās savējiem mazus svētkus.

HORO
SKO
PI   
4.–10.05. 2018.

Guna 
Kārkliņa, 
sertificēta 
astroloģe

Anekdotes

Zī
m

ēj
um

s:
 Z

em
gu

s

4. maijā svinēsim Latvijas Republikas neatkarības atjaunošanas svētkus, kas beidzamajos gados tautas 
mutēs ieguvuši Baltā galdauta svētku nosaukumu. Uzklāsim baltos galdautus par savu Latviju, savu ģime-
ni, saviem draugiem... Bet lai svētki izdodas lustīgāki – “Ventspilnieks.lv” piedāvā variantus, kas un kā 

jādara, lai uz Baltā galdauta būtu uzlikts pietiekami bagātīgs cienasts.
Priecīgus neatkarības atjaunošanas svētkus novēl – jūsu “Ventspilnieks.lv”

Paldies visiem talkotājiem!
Uz kārtējo sestdienas talku jūrmalas sakop-
šanā sestdien, 28. aprīlī, bija pulcējušies 
pusotrs desmits entuziastu. Viņiem šogad 
palīdzēja arī dzinējsuņu meitene Reda, kas 
bija atbraukusi līdzi visjaunākajam (un arī 
čaklākajam!) talciniekam Kārlim. 

P 
avisam tika savākti vairāk nekā divi 
desmiti maisu atkritumu, pulkā bija 
arī Ventspils pilsētas domes deputā-
ti Aivis Landmanis un Dace Korna, kā 
arī deputāta kandidāts no apvienotā 

saraksta Raimonds Kalniņš. Starp atradumiem 
– padomju laika militārās tehnikas riepa, eļļas 
kanna, gāzes baloniņš un sēņotāju aizmirsts 
nazis. Ar siltām un garšīgām pusdienām talci-
niekus iepriecināja Vārves pagasts, kura terito-
rijā sakopšanas vieta atrodas. 

Instruktors nostāda jaun-
kareivjus ierindā:
- Un atcerieties, šņabi kazar-
mās lietot ir stingri aizliegts! Te 
jums nav nekāds bērnudārzs!

Blondīņu dialogs: 
- Zini, es šogad gribu aizbraukt uz 
Ēģipti… 
- Oho! Vai zini, cik tev tas var 
izmaksāt?! 
- Aha, kādas trīs stun-
das būs jāparaud…

Agrs rīts. Trakomājā atskan telefo-
na zvans:  
- Sakiet, lūdzu, vai cilvēks, kurš pus-
sešos no rīta skaļi pūš tauri, lai pamo-
dinātu simts cilvēkus, ir normāls?  
- Nu, vispār nē, nosauciet adresi.  
- Zaļā iela 5, Centrālā armi-
jas daļa, kazarma Nr.3.

Satraukts vīrietis zvana ārstam: 
- Dakterīt, lūdzu atbrauciet ātri, glā-
biet manu sievu! 
- Kas viņai ir noticis? 
- Nezinu, bet viņa ir tik vārga, 
pat uz virtuvi vajadzēja viņu aiz-
nest, lai man uztaisa brokastis.

Divas blondīnes pastaigājoties atrod 
spoguli. Viena no viņām paceļ to un 
domīgi saka: 

- Hmm... Kaut kur es šo sievieti 
esmu redzējusi... 
Otra blondīne paņem spoguli: 
- Protams, ka tu viņu esi redzē-
jusi! Tā taču esmu es!

Flotes radiosakaru stenogrammu 
atšifrējums. 
- Spānijas krasta apsardze ameri-
kāņu kuģim! Lūdzu nogriezieties 
20º uz rietumiem, jūs esat tieši uz 
mūsu kursa. 
- Te ASV līnijkuģa kapteiņa pirmais 
palīgs Džons Silvers. Mēs esam 
bāzes kuģis un nosprausto kursu 
nemainīsim, iesaku jums pašiem 
mainīt kursu par 20º uz rietumiem. 
- Te Spānijas krasta apsardze. Kursu 
mainīt nevaram. Nogriezieties 20º 
uz rietumiem. 
- Te ASV flotes Admirālis Vincents 
Čārlzs Blakmors Koks. Mēs esam 
otrs lielākais ASV flotes aviācijas 
bāzes kuģis, mūs apsargā 7 līnij-
kuģi. Mūsu atbalstam norīkotas 4 
atomklases zemūdenes un 5 gaisa 
iznīcinātāji. Ja jūs nemainīsiet savu 
kursu, par sekām mēs neatbildam. 
- Te Huans Karlos Estebans 
Domingess. Mēs esam tikai divi. 
Mūs apsargā nezināmas šķir-
nes krancis. Mūsu atbalstam uz 
galda noliktas divas bundžiņas alus 
un kanārijputniņš, kurš gan pat-

laban guļ. Mums nav ne mazā-
kās nojausmas, kura pēc lielu-
ma Spānijas krasta bāka esam, 
bet ja jūs nemainīsiet kursu, par 
sekām neatbildam arī mēs...

Atved vīrieti uz operāciju zāli, 
nogulda uz gada, māsiņas sāk kār-
tot instrumentus. Operāciju zālē 
līgodamies ienāk anesteziologs. Sāk 
likt masku uz pacienta sejas, bet 
nespēj un nespēj veikt šo vienkāršo 
kustību, tā vienu, otru, trešo reizi – 
garām. Pēc vairākiem viņa mēģinā-
jumiem pacients:  
- Dakter, jūs esat piedzēries!!!  
- Es? Piedzēries?! Jūs nemaz nezināt, 
ko nozīmē piedzēries! Tūlīt atnāks 
ķirurgs, tad tik jūs redzēsiet...

- Labdien, vai morgs?  
- Jā.  
- Man ir pazudis vīrs. Lai Dievs 
nedod, bet vai gadījumā nav ievests 
pie jums?  
- Vecums?  
- 40.  
- Ar gaišiem matiem?  
- Jā, jā... Ak, Dievs...  
- Melnā kreklā?  
- Jā!  
- Sarkanās biksēs un zaļās kurpēs?  
- Jā, tas ir viņš! Ārprāts!  
- Nē, pie mums tāda nav!



ОВЕН
B выходные развлекитесь, встретьтесь с друзьями, отправьтесь в 
поездку, на пикник или накройте стол белой скатертью и отпразднуй-

те государственный праздник. Нужно отдохнуть и проветриться, потому что на 
новой рабочей неделе вас ожидают серьезные, ответственные рабочие обя-
занности. В важных делах полагайтесь на интуицию и свои ощущения. 

ТЕЛЕЦ
Если в выходные есть возможность отправиться в небольшое 
путешествие, сделайте это. Вырвитесь из рутины, и вы получи-

те новые впечатления. Если останетесь дома, то положительные эмоции вам 
подарит общение с родными и друзьями. Устройте пикник или приготовьте 
праздничный обед. Следующая рабочая неделя будет весьма активной: новые 
контакты и разнообразные приключения. 

БЛИЗНЕЦЫ
Хороший период, чтобы поразмыслить о жизни и подготовить планы 
на будущее. В праздники не стоит увлекаться богемным образом 

жизни. К тому же, нужно внимательно следить за своими тратами – будьте 
аккуратны. На работе может представиться возможность карьерного роста – 
не бойтесь рисковать. 

РАК
Новые оригинальные идеи. Пишите проекты, проводите перегово-
ры с потенциальными партнерами, а вот к реальной работе лучше 

приступить через какой-нибудь месяц. Сейчас актуальными могут стать вопро-
сы личной жизни – это время раздумий и поиска гармонии. Будьте терпимы, 
если ваше мнение не совпадает со взглядами вашей половинки.

ЛЕВ
Порадуйте своих любимых и близких, собрав их в эти дни за 
праздничным столом. Вам будет уютно, весело и хорошо вместе. 

Следующая рабочая неделя обещает быть достаточно неспокойной, могут 
измениться обязанности или придется исправлять чужие ошибки. Вооружитесь 
терпением, так как сдержанность и желание прийти к компромиссу окупятся 
сторицей. 

ДЕВА
Несмотря на то что праздники сейчас следуют один за другим, ваши 
мысли все равно будут занимать рабочие вопросы. Хорошие воз-

можности и интуиция в сфере бизнеса, к тому же, могут сбыться ваши тайные 
надежды. Если нужно принимать судьбоносное решение, не спешите, но и не 
тяните – необходимо успеть заскочить в нужный вагон. 

ВЕСЫ
Дома вас ждут ответственные обязанности, которые потребуют от 
вас много сил и энергии. Подумайте, что вы можете сделать сами, 

а что – доверить членам семьи. Вместе дело пойдет быстрее. На следую-
щей неделе будьте точны в том, что касается работы, так как существует риск 
ошибок. Особенно если вы имеете дело с финансами. Прекрасное время для 
учебы и новой информации. 

СКОРПИОН
B выходные займитесь домашними делами или работой на дачном 
участке, вам удастся многое сделать. После плодотворной работы 

можете устроить праздник для своих домашних и побаловать их чем-нибудь 
вкусненьким. Ощущение семейного единства вкупе с государственными празд-
никами создадут приподнятое настроение и вдохновят. Следующая неделя 
может принести с собой новые возможности, вы сможете не только показать 
себя в профессиональной среде, но и хорошо заработать. 

СТРЕЛЕЦ
Вы будете владеть ситуацией, сможете анализировать и понимать 
мотивы поступков окружающих. Что не сможете понять, то почув-

ствуете при помощи интуиции. На работе достаточно неспокойное время. Если 
вам требуется решить деловые вопросы в учреждениях, хорошенько подго-
товьтесь и обратите внимание на документы. Приятные эмоции вам подарит 
встреча с друзьями и единомышленниками. 

КОЗЕРОГ
В личной жизни возможны разнообразные приключения, которые 
могут вскружить вам голову. Задумайтесь, чего вы на самом деле 

хотите, не принимайте скоропалительных решений под влиянием настроения. 
На работе – новые интересные возможности. Собрания, переговоры и встречи, 
в результате которых сложится новое деловое сотрудничество. 

ВОДОЛЕЙ
Bыходные проведите с пользой для хозяйства – вместе с родными 
займитесь уборкой, а затем вместе посетите какое-нибудь развле-

кательное мероприятие. Удачное время для того, чтобы налаживать связи с 
зарубежьем или планировать путешествие. На наступившей неделе вы очень 
энергично возьметесь за работу, все будет с легкостью удаваться, а коллеги 

будут считать вас авторитетом. 

РЫБЫ
Творческий период. На ум будут приходить интересные идеи, и 

даже на привычные вещи вы сможете посмотреть с совершенной иной сторо-
ны. Какие-то планы могут тормозиться, но для беспокойства нет причин. Все, 
что вы получите, будет иметь для вас ценность. Для вас важны семейные вза-
имоотношения, устройте для своих близких праздник.
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ГО
РО
СКОП  
4.05.–10.05.2018.

Гуна Карклиня, 
сертифицированный 
астролог 

4 мая мы будем отмечать праздник – очередную годовщину Дня восстановления независимости Латвийской 
Республики, который в последние годы в народе получил название Праздника белой скатерти. Накроем столы 
белыми скатертями в честь своей Латвии, своей семьи, своих друзей…  А чтобы праздник получился ещё веселее, 
газета “Ventspilnieks.lv” предлагает варианты, что и как нужно делать, чтобы на Белую скатерть поставить доста-
точно богатое угощение. 

Радостных праздников восстановления независимости желает вам – ваша газета “Ventspilnieks.lv”
Ри
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На очередную толоку по привидению в порядок 
взморья в субботу, 28 апреля собрались полтора 
десятка энтузиастов, в этом году им также помога-
ла гончая собака Рада, которая приехала вместе с 
самым юным (и самым прилежным) участником 
толоки Карлисом. 

Спасибо всем участникам толоки! 

Судья: 
- Почему вы ударили жену? 
- Понимаете, гражданин судья, она сама меня спро-
воцировала. Я стою у плиты, держу в руках сково-
родку... И тут она поворачивается ко мне спиной!

- Я была дурой, выйдя за тебя замуж! 
- Согласен, но я был тогда так увлечен тобой, что этого  
и не заметил.
 
- Алло, привет! 
- Привет, я сейчас не могу говорить, давай попозже 
перезвоню? 
- Давай, а зачем?

Вооруженный грабитель в Макдональдсе: 
- Кассу, быстро! 
- Вам с собой?

Услышав аплодисменты в салоне после 
посадки авиалайнера, польщенный коман-
дир экипажа поднял самолет в небо и испол-
нил несколько фигур высшего пилотажа.

- Дорогой, как тебе моя новая стрижка? 
- Ты сильно не переживай. Волосы 
не зубы – заново отрастут.

- Чем отличается программист от политика? 
Ответ: - Программисту платят день-
ги за работающие программы.

Прочитала, что симптомы беременности – сонливость, 
невнимательность, нервозность.  
Сделала вывод, что я уже три года беременна.
 
Приходит женщина в казино и ставит в рулетку всё на 
22. Выигрывает. Снова ставит всё на 22. Крупье: 
- Мадам, лучше поставьте на другой номер: два раза 
подряд одно число не выпадает. 

- Нет, у меня своя система. 
Выиграла! Опять все деньги ставит на 22. Крупье: 
- Мадам, если два раза подряд одно число иногда 
выпадает, то такого, чтоб выпало три раза подряд, я за 
свою жизнь ни разу не видел. Поставьте лучше на дру-
гое число. 
- Нет, у меня своя система. 22. 
Опять выиграла! Забрала кучу денег и на выход. Её 
догоняет человек и говорит: 
- Извините, я хозяин казино. Вы выиграли большую 
сумму денег. Мы проверили, всё было честно, но мы 
Вам дадим ещё столько же, если Вы раскроете секрет 
своей системы. 
- Хорошо! Понимаете, я прилетела сюда на самолёте. 
Рейс – N7, место 7. 
Приезжаю в гостиницу мне дают номер 7. Понимаете? 
- Да, но Вы же ставили три раза не на 7, а на 22. 
- Так трижды семь это и есть 22!!!

Правительство – это такие люди, которые 
берут наши деньги, часть оставляют себе, а 
на остальные создают нам проблемы.

- Что вы молчите? 
- Согласно законодательством я могу не отвечать на 
вопрос, если это нанесет ущерб мне или моим род-
ственникам. 
- Жених, хватит придуриваться! Готовы вы взять  
в жены эту женщину?
 
Перестараться – это значит, что после выпитого 
тобой спиртного женщина становится настолько кра-
сивой, что ты считаешь себя недостойной её...

- Доброе утро, вам неслыханно повезло! Вчера 
в Америке умер миллиардер. Случайным обра-
зом вы были выбраны единственным наследни-
ком. Поздравляю, вы теперь обладатель 400 мил-
лиардов долларов, 100 килограмм золота, и все это 
– ВАМ!.. Нужно только купить у нас утюг и фен!

В сего были собраны более двадцати меш-
ков с отходами. Активное участие в толо-
ке приняли депутаты Вентспилсской город-
ской думы Айвис Ландманис и Даце Корна, 
а также кандидат в депутаты от объединён-

ного списка Раймондс Калниньш. Среди находок - шина 
военной техники советского времени, канистра для 
масла, газовый баллончик и забытый нож для сбора 
грибов.  Горячим и вкусным обедом участников толоки 
порадовали представители Варвской волости, на тер-
ритории которой и проводилась толока.  

АНЕКДОТЫ
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Наконец наступила долгожданная весна. Почки на дере-
вьях начинают превращаться в листочки, и совсем скоро 
вентспилсские парки и скверы наполнятся разнообраз-
ными яркими цветами. Но вызванная долгой серой зимой 
усталость никак не хочет вас покидать… Как очнуть-
ся и улучшить настроение? «Ventspilnieks.lv» придет на 
помощь и даст несколько проверенных советов. Мы пред-
лагаем пять простых способов, которым мы обычно гово-
рим «нет» и отговариваемся «более важными делами». 
Однако именно они способны помочь нам вновь стать 
жизнерадостными. Попробуйте, а потом напишите нам и 
расскажите, какие перемены с вами произошли.  

Весна на дворе! Как пробудиться от «зимней спячки»?

Н ашему телу нравится движение, ведь в движе-
нии – жизнь. Оно позволяет нашей крови актив-
нее циркулировать и поддерживать тонус в мыш-
цах. А весна – то время года, когда физическую 
активность на самом деле даже не нужно плани-

ровать, все происходит словно само собой. Например, про-
должительные прогулки с друзьями или домашним любим-
цем, начинается дачный сезон, также можно отказаться от 
услуг общественного транспорта или использования авто-
мобиля и отправиться на работу пешком или на велосипеде. 
Пусть это и небольшие перемены, однако они вдохновляют 
и позволяют улучшить настроение и самочувствие! Помните: 
не различные лакомства или шопинг улучшат ваше настрое-
ние, а эти очень простые и доступные занятия. 

Катание на велосипеде. Вместо того чтобы отправиться 
на работу на общественном транспорте или машине, попро-
буйте ездить на велосипеде – это поможет избежать пробок 
и принесет пользу для здоровья. А если хочется при помощи 
катания на велосипеде не только поддерживать душевное 
равновесие, но и тренировать тело, нужно учитывать, что 
организм и мышцы быстро привыкают к нагрузке, поэтому 
рекомендуется менять маршрут, включая езду в гору и вниз с 
горы, можно приподняться с сиденья и опираться только на 
руки, тренируя таким образом мускулатуру рук, ног и плеч. 

Продолжительные прогулки не только в лесу, но и по 

городу. Сравнительно простое занятие, но такое полез-
ное – особенно для тех, кто проводит свой рабочий день 
в бюро! Если весь день вы проводите при искусственном 
освещении, то важно хотя бы час провести на свежем воз-
духе. Прекрасно, если в выходные длительность прогулки 
или спортивных занятий вы можете увеличить в три раза. 
Свежий воздух способствует выработке гормона счастья, 
насыщает клетки кислородом и улучшает обмен веществ в 
мозге. Прогулка быстрым шагом станет хорошей трениров-

кой для вашего сердца и мускулатуры всего тела, а также 
окажет положительное влияние на нервную систему и улуч-
шит самочувствие. 

Садово-огородные работы и толоки. Это фантастиче-
ский способ сбросить с плеч тяжкий груз рабочей недели, 
ведь физическая активность не только зарядит необходи-
мой энергией и поспособствует выработке серотонина, или 
гормона счастья, но и позволит расслабиться и убежать от 
городской суеты, шума и загрязненного воздуха. Связь между 
физическим и психологическим здоровьем очень тесная, 
зачастую снять эмоциональное напряжение помогает имен-
но физическая активность на свежем воздухе. 

Друзья, семья, новые знакомства. Жизнерадостность и 
поддержка близких – неотъемлемая составляющая нашего 
хорошего самочувствия. Время, проведенное вместе с при-
ятными вам людьми, улыбки, положительные эмоции – все 
это улучшает настроение и самочувствие. Если время в ком-
пании летит незаметно, вы чувствуете себя непринужденно и 
хорошо – без сомнения, вы находитесь в гармонии с собой. 
Радостные эмоции улучшают иммунитет, а человек, излучаю-
щий жизнерадостность, становится более привлекательным 
для окружающих. 

Небольшие путешествия. Не обязательно дожидаться 
солнечных, теплых дней, чтобы отправиться в загородную 
поездку. Возьмите с собой корзинку для пикника, положите 
в нее свежие овощи, свежеиспеченный хлеб, закуски, све-
жий сок и что-нибудь вкусненькое. Хорошенько прогуляйтесь 
вместе с приятной компанией, посетите те места, в которых 
вы давно не были, или откройте для себя новые, а затем 
устройте паузу и перекусите. Вы приедете домой полными 
энергии и сил. 

А в завершение еще один дружеский совет: в любой 
момент можно раскрасить серые будни, если вы улыбне-
тесь и пожелаете хорошего дня коллегам, членам семьи или 
просто незнакомым людям в магазине. Вы увидите, как это 
согреет изнутри вас самих, и окружающие это оценят. 

Декларация 4 мая. Как исполнилась 
мечта о независимости 
 Окончание. Начало на 1 стр.

В июне 1988 года было основано Движение за националь-
ную независимость Латвии – ДННЛ (LNNK), а после расши-
ренного пленума Союза писателей Латвии в том же году, по 
инициативе Валдиса Штейна, Виктора Авотиньша и Яниса 
Рукшанса начали формировать Народный фронт Латвии. За 
несколько месяцев группы поддержки НФЛ были сформирова-
ны по всей Латвийской ССР и объединяли около 110 000 чело-
век. 21 июля 1988 года у памятника Свободы вновь развева-
лись красно-бело-красные флаги, на которых черная траурная 
ленточка символизировала протест против насильственного 
присоединения Латвии к СССР. 

14 и 15 мая 1989 года в Таллинне впервые состоялась 
Балтийская Ассамблея, на которой были приняты важные 
исторические политические документы – Декларация о пра-
вах Балтийских наций, Декларация об экономической неза-
висимости Эстонии, Латвии и Литвы, Резолюция о престу-
плениях сталинизма и Обращение к главам государств – 
участников совещания по безопасности и сотрудничеству 
в Европе, генеральному секретарю ООН и председателю 
президиума Верховного Совета СССР. Это событие стало 
серьезным сигналом для западных политиков, что движения 
народов Балтии выдвигают и политические требования, а 

также ожидают международного участия в решении балтий-
ского вопроса. 

23 августа 1989 года мир наблюдал необычную акцию, 
когда жители трех Балтийских государств на протяжении 
шестисоткилометрового Балтийского пути стояли, взявшись 
за руки, чтобы еще раз подтвердить всему миру: мы хотим 
своей государственной независимости! 

Во второй половине 1989 года руководство СССР уступило 
в вопросе о введении хозрасчета в Балтийских республиках, и 
27 ноября был принят закон СССР о хозяйственной самостоя-
тельности Балтийских стран. 24 декабря II Конгресс Народных 
депутатов СССР осудил и признал недействительными с 
момента подписания Договоры от 23 августа и 28 сентября 
1939 года совместно с секретными протоколами, заключенны-
ми между сталинистским руководством СССР и гитлеровским 
руководством Германии. Верховный Совет ЛССР 28 июля 
1989 года принял Декларацию о суверенности Латвийского 
государства, и в ней было установлено: статус Латвии в 
СССР должны определять договорные отношения, и законы 
Латвийской ССР имеют приоритет перед законами СССР. 

В 1990 году на выборах в Верховный Совет ЛССР убеди-
тельную победу одержал Народный фронт, получив более 
половины депутатских мандатов, а 21 апреля Латвийское все-
народное собрание в Риге, на стадионе «Даугава», приняло 

обращение с призывом восстановить государственную неза-
висимость Латвии. 

На историческом заседании 4 мая 1990 года за «Декларацию 
о восстановлении государственной независимости Латвии» 
проголосовали 138 депутатов, воздержался 1, а 57 депутатов 
фракции «Равноправие» перед голосованием демонстратив-
но покинули зал. 

Тысячи людей со всей Латвии в этот день прибыли в Ригу, 
чтобы лично дождаться результатов голосования возле здания 
Верховного Совета (ныне Сейма). Еще тысячи следили за пря-
мой трансляцией на экранах телевизоров и слушали радио. 

Когда стало ясно, что Декларация принята, народ ликовал, 
у многих в глазах стояли слезы. Мечта о восстановлении неза-
висимости Латвийского государства исполнилась. 
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Начатая в прошлом году традиция – 4 мая отме-
чать посвященный восстановлению независимости 
Латвии Праздник белой скатерти – продолжится и в 
этом году. В торжественный день ожидается широ-
кая праздничная программа как в Вентспилсе, так 
и в крае. 

Отпразднуем 4 мая –  
устроим Праздник 
белой скатерти! 

ПРАЗДНИК В ВЕНТСПИЛСЕ 
В день 28-й годовщины восстановления незави-

симости Латвийской Республики – 4 мая в 12:00 на 
Ратушной площади состоится праздничный концерт. 
Во время Праздника белой скатерти вентспилчанам 
и гостям города предлагается накрывать празднич-
ные столы и кружиться в вихре народного танца вме-
сте с вентспилсскими коллективами народного танца 
«Strautuguns», «Kurzeme» и «SenKurzeme». Во второй 
части концерта с программой песен, посвященной сто-
летию Латвии, выступит юркалнец Иго. В программе – 
песни из легендарной рок-оперы «Лачплесис», а также 
из репертуара популярной группы «Remix». У каждого 
посетителя праздника – и большого, и маленького – 
будет возможность оставить в этот исторический день 
свое пожелание для нашей Латвии. 

Праздничный концерт пройдет и в 16:00 в доме теа-
тра «Юрас варты», где прозвучат фрагменты из мюзик-
ла Карлиса Лациса, Эвиты Мамаи, Яниса Элсбергса 
«Вей, ветерок!» («Pūt, vējiņi!») в исполнении камерного 
хора «Вентспилс», Вентспилсского камерного оркестра 
и солистов Аннии Путнини, Рихарда Мачановскиса, 
Эдгара Ауниньша, Карлиса Саржантса, Элины Осе, 
Лауры Грецки, Инесе Кучински и многих других. За 
роялем – композитор Карлис Лацис. Вход по пригласи-
тельным билетам, которые еще, возможно, в эти дни 
можно получить в билетных кассах. 

ПРАЗДНИК БЕЛОЙ СКАТЕРТИ В КРАЕ 
Начатая в прошлом году традиция – Праздник белой 

скатерти – в этом году продолжится во всей Латвии. 
Особенно этот праздник призывают праздновать в 
волостных центрах Вентспилсского края и не только. 

В Пилтене 4 мая выступит Эдгарс Пуятс с группой, 
вечером ожидается балл с участием группы «Jūrkant». 
В библиотеках можно осмотреть выставки, посвящен-
ные столетию Латвии. В Ужаве в этот день Праздник 
белой скатерти будут праздновать возле знака 
«Bāka». Широкая программа подготовлена в Анце. 
Сначала состоится спектакль самодеятельного театра 
«Trīs resnītes», а затем патриотические песни испол-
нит Вентспилсский мужской хор под руководством 
Лории Цинкусы. В завершение дня – балл с группой 
«Курземниеки». Праздник белой скатерти будут празд-
новать также в Попеском и Угальском домах культуры, 
а в Зиру местный любительский театр покажет пре-
мьеру постановки по пьесе Анны Бригадере «Праздник 
в Скангале» («Svētki Skangalē»). Также будут зву-
чать латышские народные песни, а на столе будет 
праздничное угощение. В «Ванаги» волости Варвес 
возле 46-го пехотного батальона Земессардзе пройдет 
праздничный концерт и будет предложено праздничное 
угощение. 

В Овиши Таргальской волости возле открытого в 
прошлом году латышского символа – выполненной из 
металла конструкции «Дерево Аустры» пройдет свое 
мероприятие. Праздник белой скатерти будут празд-
новать как местные жители, так и гости, выступят 
фольклорные и вокальные ансамбли. Неделей позже, 
13 мая, в Микельторнисе пройдет посадка посвящен-
ной столетию Латвии липы, которая будет находиться 
напротив дуба, посаженного в прошлом году во время 
акции «Обними Латвию». 

В Усме возле Народного дома в 14:00 будут созда-
вать парк и сажать различные декоративные кусты, а 
затем – праздничный стол. В Юркалне этнографиче-
ский ансамбль «Maģie suiti» и танцевальный коллек-
тив среднего поколения «Юркалне» в 12:00 пригласят 
на Угунсплява, чтобы вместе петь песни и танцевать, 
в Народном доме актеры из Павилосты покажут пьесу 
Адольфа Алунана «Доморощенный», а во второй поло-
вине дня можно будет отправиться в поход по природ-
ной тропе «Ривас локи».

В угальском народном доме «Гайсма» в 13:00 прой-
дет концерт, в котором выступят участники мест-
ных самодеятельных коллективов и воспитанники 
Музыкальной и художественной школы, затем планиру-
ется вместе накрыть на стол и продолжить праздник. Во 
дворе Попеского дома культуры в 15:00 – песни с груп-
пой «Indra&Normunds», фольклорной группой «Pūnika», 
гостей ожидают творческие мастерские и встреча с 
вентспилсской сказительницей Арией Клевере. 

В Пузеском доме культуры в 11:00 пройдет музыкаль-
ное утро, в котором примут участие пузеский вокаль-
ный ансамбль «Mežaroze», вокальное трио «Pa īstam», 
Вентспилсский мужской вокальный ансамбль и соли-
сты. 

В начале1940 года продолжился процесс, начав-
шийся уже в 1939 году. В двух словах его можно 
охарактеризовать как режим всеобщей эконо-
мии государственного масштаба; в Европе уже 
вовсю бушевала война, и это не могло не нало-

жить отпечаток на казавшуюся спокойной жизнь в Латвии. 
Несмотря на то что на рынке полно продуктов, что вызыва-
ет шок у персонала русских военных баз, достаточно одеж-
ды и обуви, все же некоторые товары, например, сахар и 
керосин, можно приобрести лишь по карточкам. В домах и 
квартирах становится несколько темнее, потому что нужно 
экономить не только керосин, но и электричество, однако 
в целом в жизни мало что меняется. В вентспилсских газе-
тах частенько приглашают участвовать в балах и веселых 
карнавалах. Настоящее культурное событие – недельные 
гастроли рижского театра «Дайлес» в зале Вентспилсского 
дома Латышского общества и Народном доме, а также кон-
церт солистов Государственной оперы, в том числе землячки 
Алиды Ване, в зале гимназии. Публики собирается так много, 
что не хватает мест, поэтому школьная молодежь наслажда-
ется спектаклями стоя, аплодируя от всей души. Посетители, 
особенно дамы, все еще одеты в соответствии с модой, кото-
рая в новом десятилетии утратила значительную долю преж-
ней романтичности и приобрела более суровые очертания. 
В одежде теперь нет неуловимой легкости, в ней обозначил-
ся военный стиль – подчеркнутые подплечниками широкие 
плечи, прямые юбки, ряды пуговиц. Скромные шляпки, дам-
ские сумочки, похожие на маленькие чемоданчики. 

Наступает и проходит лето, осень, зима, но окружающий 
мир изменился до неузнаваемости. Привычных театральных 
постановок и концертов нет, а на те, которые теперь пред-
лагаются вниманию зрителя, явиться в вечернем туалете 
становится неприлично. Красивые, сшитые по моде нача-
ла 1940-х гг. наряды висят в шкафах, из которых их доста-
ют разве что во время семейных торжеств. Несмотря на то 
что жизнь стала более мрачной, суровой, утрачено чувство 
безопасности, жить все же хочется – кто знает, сколько еще 
осталось… 

Во время войны говорить о моде кажется неприличным, 
тем не менее, тенденции очерчиваются словно сами собой, и 
обстоятельства давят, в результате появляется такое чудо про-
изводства, как дамская обувь на танкетке. Что это такое? Это 
похожая на женские сандалии обувь на массивной деревян-
ной подошве, с различными перекрещивающимися ремешка-
ми из самых разных материалов – кожи или кожзаменителя, 
холста, брезента, веревочек и т.п. Особенно предприимчи-
вые дамочки сами рисуют модели из дуба с высоким каблу-
ком и выжженным орнаментом по бокам. Когда дамы идут в 
этой обуви, раздается характерное постукивание – клик-клак. 
Второй специфический «модный продукт» военного времени 
– это тюрбан. Подобный головной убор делается из платков, 
шалей и любого другого куска ткани, который можно повязать 
вокруг головы. Но не привычным способом, когда узел завя-
зывается под подбородком, а иначе – ткань накручивается на 
голову, а надо лбом завязывается узел, который не заметен 
благодаря тому, что кончики ткани спрятаны. Модная прическа 
того времени – высокие локоны и волны, поднятые надо лбом 
и закрепленные при помощи заколок. 

Поскольку одежду и обувь практически невозможно купить, 
одежду начинают перешивать из старой. В дело идет все, 
и фантазии латышских женщин нет предела. Если удается 
достать серые одеяла, используемые немецкой армией, то 
их при помощи коры ольхи или других природных красителей 
перекрашивают в черный или коричневый цвет. Если умело 
сделать выкройку, то получается коротенькое, но теплое 
пальто. Настоящее сокровище – шелк от парашюта. Не одна 
невеста в это время получила свадебный наряд из этого 
чудесного материала. 

Мужчины стараются заполучить старые автомобильные 
шины; умелый сапожник вырезает из них стельки, чтобы 
починить сношенную до дыр обувь. 

Одна забота – достать одежду, другая – содержать ее в 
чистоте. Того количества мыла, которое можно получить по 
карточкам, не хватает, поэтому хозяйки, особенно в дерев-
нях, сами варят мыло – из жира домашнего скота (чаще 
всего сдохшего) и «мыльной травы» –особенно едкой щело-
чи. Запах у этого мыла не особенно приятный, но отмыва-
ет оно хорошо. Самодельное мыло в Латвии используют 
на протяжении всего десятилетия, так как и после войны в 
магазинах мыла практически нет, а латыши привыкли жить 
в чистоте. Военное и послевоенное время, если оценивать 
с сегодняшней точки зрения, невероятно жестокое, беспо-
щадное. Молодой человек, избалованный благами совре-

Суровые и разрушительные 
сороковые
Вне всяких сомнений, сороковые годы минувшего столе-
тия были для латышей самыми тяжелыми и трагическими 
за весь период новейшей истории. Три оккупации (послед-
няя из которых осталась), две массовые высылки и война 
– со всеми их последствиями. Однако, как мы уже упоми-
нали в начале этого цикла, мы постараемся избежать раз-
говора о политике, насколько это возможно, и будем рас-
сказывать о быте и жизни людей. 

менной Европы и свободой, вообще не поймет, как тогда можно 
было жить... Но люди жили, и многим удалось выжить! Это кажется 
странным, но когда всего не хватало, никто не мог быть уверенным 
в завтрашнем дне, люди испытывали любовь к жизни настолько, 
насколько это возможно. Домашние вечеринки, праздники и дру-
гие важные события происходили чаще, чем когда-либо. И хоть на 
стол можно было поставить разве что пустую картошку или лепеш-
ки из муки грубого помола и яичного порошка (без варенья, так как 
не хватало сахара), из напитков – самогонка или немецкий шнапс, 
гуляли от души – шипели патефоны, в сотый раз прокручиваю-
щие пластинки «Bellacord Elektro», а танцоры выплясывали в поте 
лица – чтобы почувствовать, чтобы доказать себе и другим: «Мы 
все еще живы, но кто знает, что будет завтра!» Самое популярное 
транспортное средство в 40-е годы – велосипед. 

С размахом празднуют свадьбы, крестины и конфирмацию. И в 
послевоенные годы, когда «безбожное движение» вновь набирает 
обороты, конфирмация юношей и девушек в деревнях – мероприя-
тие такого масштаба, что представителей власти в молодых колхо-
зах словно косой косят: на три дня «колхоз» остается без руковод-
ства, так как председатель вместе со всеми бригадирами праздну-
ет конфирмацию крестницы. 

Современная одежда и обувь, новая мебель, хорошие книги, 
собственная машина или мотоцикл в сороковые – недостижи-
мая мечта. Люди, как более зажиточные, так и победнее, которые 
два десятилетия вместе со всем миром жили в других условиях, 
теперь отброшены назад, живут в тех обстоятельствах, которые 
можно сравнить с разорением после окончания Первой Мировой 
войны. Только тогда для строительства новой жизни были откры-
ты все двери. А в сороковые – все двери захлопнулись. Во-первых, 
всеобщая нищета, во-вторых, железный занавес. Не зная, что в 
тот период происходит в мире моды, латыши создают свой стиль 
сами. Это было нелегко в ситуации, когда единственной доступ-
ной обувью в деревне зимой являются калоши, а в городе – рези-
новые или фетровые «боты», летом все та же обувь на танкетке. У 
мужчин характерным предметом одежды после войны стала сши-
тая из двух или трех кусков ткани разного цвета ветровка с мол-
ниями, под которую надевают пестрые вязаные «тройки», связан-
ные из остатков пряжи. Из-за нехватки ткани женские юбки опять 
становятся короче колена, а пиджаки напоминают мужские жаке-
ты (из которых они обычно и перешиваются). Хлопковые блузочки 
и платьица с пояском, свитера, вязанные своими руками, вязан-
ные крючком воротнички – вот и вся роскошь. Зато можно сделать 
химическую завивку! Процедура длительная и не особенно прият-
ная, но потом голова вся в мелких завитушках – красота! Особенно 
удачливым модницам в 40-е даже удается раздобыть химический 
карандаш для губ – такой устойчивый, что губы, накрашенные с 
утра, даже после ужина остаются лилово-красными. 

Конечно, в то время считалось, что химическая завивка и накра-
шенные губы не соответствуют образу настоящей советской жен-
щины, но желание выглядеть привлекательной было сильнее 
советской морали. 
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- Именно так. Так как этого ещё не про-
изошло ни в Лиепае, ни сейчас, во время 
заседания Верховного суда в Риге, то у 
Вентспилсской городской думы нет ни малей-
ших оснований выступать с сообщением, 
что я обратился в суд с необоснованными 
нареканиями.  

- Возможно, что руководство самоуправ-
ления абсолютно уверено в своей право-
те, если выступило с таким сообщением? 

- Вероятно. Скорее, это легкомыслие, а 
также чувство безнаказанности. Политическое 
и административное руководство думы при-
выкло работать в условиях авторитарного 
режима.  И сейчас продолжает несуществую-
щую «правду» представлять в выгодной для 
себя форме. Тактика, достойная геббельсов-
ской пропаганды.    

- Сильное сравнение! И всё же, в сооб-
щении думы после заседания суда 25 
апреля говорится, что она давала ответы 
на все ваши заявления.  Если это действи-
тельно так, то почему вы обратились в суд 
по поводу того, что Вентспилсская город-
ская дума не предоставляет депутатам от 
оппозиции требуемой информации?

- Как же! Ответы действительно давались. 
К сожалению, только редкий из них можно 
считать достойным ответа. И напротив, боль-
шинство громоздких ответов не содержит тре-
буемой информации, единственно бюрокра-
тически высокомерные, даже издевательски 
неправомерные пояснения, которые обосно-
вывают, почему нужно мне или нам, всем чет-
верым депутатам меньшинства, в том числе 
Даце Корне, Айвису Ландманису и Айвару 
Ландманису не выдавать тот или иной доку-
мент самоуправления, информацию, отказать 
в участии в работе комиссий, отклонить ту 
или иную нашу инициативу. Иногда приходи-
лось 4-5 раз подавать заявление и столько же 
раз получать очередной отказ думы по одно-
му и тому же вопросу.   

- Каков результат такого длительного 
обмена мнениями?

- Ответ думы, что в отношении указанных в 
моём или 4 депутатов меньшинства совмест-
ном заявлении правовых и фактических усло-
вий, по сути ничего не изменилось. 

- Как это понять, ничего не изменилось?
- Что ничего не изменилось, что вам, депу-

татам меньшинства, уже в предыдущих отве-
тах сказали, что информацию вам не дадут, в 
комиссии не включат, ресурсы самоуправле-
ния города Вентспилса предусмотрены толь-
ко для использования тех лиц, которые при-
надлежат к политическому и административ-
ному руководству самоуправления.  

- Действительно Вентспилсская город-
ская дума позволяет в отношении депу-
татов меньшинства такое неправо-
мерное неуважение? К тому же ответы 
ведь даёт руководство администрации! 
Администрация должна быть политиче-
ски нейтральной, она должна поддержи-
вать действия всех депутатов в равной 
степени!

- Абсолютно мои мысли. К тому же принцип 
равноправия следует из управления демокра-
тического парламентарного государства, из 
норм нашего конституционального закона – 
Сатверсме.   К депутатам меньшинства (оппо-
зиции) должно быть такое же отношение, как 
и к представителям правящей политической 
силы. Это аксиома демократии! В противопо-
ложность ей в Вентспилсе установлен типич-
ный авторитарный режим, который только по 
внешним признакам походит на демократию.  
В действительности администрация подла-
жена под удовлетворение прихотей правя-
щего большинства, а также противоправных 
сделок. Вседозволенность и чувство безнака-
занности настолько велики, что даже на засе-
даниях думы перед всеми местными чинов-
никами не только А. Лембергс, но и некото-
рые его «вассалы» на мои просьбы соблю-
дать нормы закона и демократии, публично 
заявляют, чтобы я пришёл в себя, что здесь 
не Брюссель, а Вентспилс.    

- Может быть назовёте какой-нибудь 
типичный пример, когда дума не соблюда-
ет права депутатов меньшинства? 

- Мне по-прежнему отказано в возмож-
ности опровергнуть распространённые обо 

мне депутатом А. Лембергсом неправдивые 
сведения там, где они распространены, а 
именно, на официальном информационном 
интернет-портале самоуправления города 
Вентспилса.  Исполнительный директор А. 
Абеле отказывает, демагогически указав, что  
я не понял цель распространения актуальной 
для общества информации, что на инфор-
мационном портале www.ventspils.lv инфор-
мацию предоставляют только компетентные 
должностные лица самоуправления. 

- Это как? 
- Очень просто. Ответ – шедевр высо-

чайшего нахальства. Тебя дискредитируют 
вдвойне. Вначале самоуправление офици-
ально распространяет о тебе лживую инфор-
мацию, но если ты с этим не согласен, то тебе 
сообщают, что ты некомпетентен, чтобы себя 
защищать.  

- И что А. Лембергс? Ведь он же пред-
седатель думы, который отвечает за всю 
работу самоуправления в целом? 

- На мои вопросы о его противоправных 
действиях А. Лембергс ни разу не ответил, 
хотя и навлекал на меня дурную славу, и пре-
доставление ответов является его обязанно-
стью как должностного лица. Следовательно, 
и непредоставление ответов является проти-
возаконным.   Как говорится – закон один, а 
правда только у Лембергса.  

- Тогда действительно вам нужно 
было обратиться за поддержкой в 
Министерство охраны среды и региональ-
ного развития (VARAM), которое контроли-
рует деятельность самоуправлений, как 
это в официальном сообщении говорит 
Вентспилсская городская дума?!

- Я это делал неоднократно, начиная с 
августа 2017 года. Однако   VARAM не вме-
шалось. Только указывает на то, что ущем-
ление прав и оскорбление достоинства лиц 
со стороны должностных лиц Вентспилсской 
городской думы недопустимо, и у них также 
нет функций наказывать за такое поведение. 
К тому же VARAM в своём письме от 21 сентя-
бря 2017 года указало, что Закон об админи-
стративном процессе предусматривает право 
обратиться в суд против учреждения в связи 
с его фактическими решениями.   

- Тогда получается, что Вентспилсская 
городская дума, указав на то, что вы долж-
ны привлечь VARAM, а не обращаться в 
суд, осознанно хочет оставить направ-
ленные против вас действия самоуправ-
ления под контролем VARAM, то есть, без 
решения?

- Да. Именно так. Вентспилсская городская 
дума уверена, что под контролем VARAM 
моё право депутата, прежде всего граждани-
на Латвийской Республики, на справедливое 
решение вопроса, будет цинично игнориро-
ваться и в дальнейшем. Вентспилсская город-
ская дума прекрасно знает, что VARAM мне 
ответило, что это министерство не проводит 
применение и интерпретацию внешних право-
вых актов, нарушения в отношении депутата 
– это внутреннее дело каждого самоуправле-
ния. Эта позиция VARAM является гарантом 
дальнейшего самоуправства политического 
большинства самоуправления и его руко-
водителей.  Именно поэтому на заседании 
Верховного суда 25 апреля Вентспилсская 
городская дума как ответчик пыталась убе-
дить в том, что Административный суд не 
имеет права принимать заявление депута-
та! Она настаивала на том, что суд имеет 

право принимать только претензии физиче-
ских лиц по поводу нарушения самоуправ-
ления. Внимание обращалось на то, что Г. 
В. Кристовскис является депутатом, следо-
вательно, у него нет права обращаться в суд!

-  А как же тогда с утверждением в сооб-
щении Вентспилсской городской думы, 
что вы обратились в Верховный суд с нео-
боснованными нападками?

- Думаю, что у Вентспилсской городской 
думы нет аргументов необоснованности 
моего заявления. Если бы были, то пред-
ставитель самоуправления адвокат Илзе 
Гредзена хотя бы какой-то аргумент озвучила 
бы. Однако на заседании суда дума выдви-
нула претензии только по поводу рассмо-
трения дела в административном суде. Я не 
слышал никаких аргументов представителя 
думы, которые позволили бы объявить, что я 
использовал необоснованные нападки. Если 
бы таковые были, то Верховный суд вообще 
отклонил бы мою побочную жалобу, не гово-
ря уже о том, чтобы рассматривать дело в 
устном процессе, что является уникальным 
случаем в истории судебной практики Латвии.  

- Каков был ваши аргумент, когда вы 
обратились с просьбой к Верховному суду 
принять вашу побочную жалобу?  

- Я указал факты, что из-за бездействия 
VARAM для депутатов меньшинства (полити-
ческой оппозиции) не обеспечен одинаковый 
подход к каналам распространения инфор-
мации самоуправления, что нет иного меха-
низма защиты прав, как добиться соблюде-
ния правовых норм в самоуправлении города 
Вентспилса.  

- Но в сообщении думы говорится, что 
представители VARAM и Союза самоу-
правлений Латвии (LPS) на суде присое-
динились к мнению думы, что требова-
ния информации должны быть соизмери-
мы и обоснованы планируемой целью их 
использования. 

- Здесь можно подчеркнуть, что предста-
вители VARAM и LPS выразили мнение толь-
ко по поводу правовой ситуации депутатов 
меньшинства в самоуправлениях Латвии в 
целом. Оно не было непосредственно свя-
зано с моим заявлением в суд. Моё заяв-
ление было только причиной того, чтобы 
Верховный суд захотел посмотреть на эту 
проблему шире, в масштабе Латвии. Поэтому 
у Вентспилсской городской думы нет основа-
ний отзываться на VARAM. 

- Однако это было сделано, была бро-
шена тень сомнений, что вы потребова-
ли информацию от Вентспилской город-
ской думы, которая не соизмерима и 
не обоснована планируемой целью её 
использования. 

- Ну тогда пусть говорят факты. Депутат, 
хорошо, председатель Вентспилсской город-
ской думы А. Лембергс на официальном 
интернет-портале самоуправления www.
ventspils.lv неоднократно распространял им 
же выдуманные ложные утверждения, что 
объём моих требований к Вентспилсской 
городской думе достигает объёма  2-3 мил-
лиона евро. Любому ясно, что моя реакция 
в этой ситуации – просьба предъявить мне 
доказательства навлекающего на меня дур-
ную славу утверждения обоснована.  Как и то, 
что требование выдать документ, на основа-
нии которого Вентспилсская городская дума 
отказывает мне в возможности  опровергнуть 
ложь Лембергса на портале www.ventspils.lv, 
где она распространена. Согласитесь, что я 
потребовал информацию обоснованно, соиз-
меримо и цель использования ясна и полно-
стью оправдана.  Это законное требование.  В 
свою очередь отказ Вентспилсской городской 
думы противозаконен. 

- Но в сообщении самоуправления после 
заседания суда 25 апреля всё же гово-
рится, что www.ventspils.lv – официаль-
ный портал думы, на котором публикуется 
официальная информация Вентспилской 
городской думы, а не мнения отдельных 
депутатов. Возможно, дума считает, что 
ваше требование слишком личное?

- Я не удивлюсь, если руководство само-
управления так может думать. Однако его 
двойную мораль убедительно доказывает 
отсутствие претензий думы к фантазиям и 
вранью депутата А. Лембергса, что вряд ли 
могло бы считаться официальной информа-

цией. Тем не менее администрация самоу-
правления и  управляющие порталом www.
ventspils.lv лица, зная уже с лета 2017 года 
о том, насколько грубо и безосновательно 
затронуто моё чувство собственного досто-
инства, не только не устранили  подлость, 
совершённую против меня как депутата, и 
одновременно государственного должност-
ного лица, но и в течение всего времени 
активно  участвовали в поддержании данно-
го нарушения.  

- Интересно, что страница «ГВК снова 
лжёт» с официального интернет-порта-
ла Вентспилсской городской думы всё 
же была удалена после обеда 25 апре-
ля 2018 года, сразу же после заседания 
Верховного суда, не дождавшись решения 
Верховного суда 9 мая. 

- Ну да. Видимо Вентспилсская городская 
дума испугалась формы своего официально-
го мнения «ГВК снова лжёт». Официальное 
мнение в таком виде – это, к сожалению, 
только свидетельство понимания этики, мора-
ли и других основных ценностей цивили-
зованного общества Вентспилсской город-
ской думой.  Самоуправление вдруг спо-
хватилось, только когда дело о таком позо-
рящем «официальном мнении» дошло до 
Верховного суда. Напомню, что в августе 
2017 года VARAM также сделало замечание 
по поводу должностного лица самоуправле-
ния города Вентспилса, которое разгласи-
ло неправдивую информацию, и посоветова-
ло обеспечить «уточнённую и поясняющую» 
информацию на домашней странице самоу-
правления, однако в течение всего этого вре-
мени беспомощный совет VARAM оставался 
без какого-либо внимания.  Контроль VARAM 
для Вентспилсской городской думы очень 
удобен, так как он ничего не стоит!  Не зря на 
заседании Верховного суда Вентспилсская 
городская дума старалась доказать, что с 
контролем VARAM всё в порядке. В свою оче-
редь VARAM сказало, что действительно всё 
в порядке, только иногда такое политическое 
марание, что, с его точки зрения, не влияет на 
происходящее в государстве.  

- Неужели Вентспилс, а также Рига были 
бы единственными местами? 

- Не могу сказать. VARAM и Союз само-
управлений ничего не конкретизировали. 
Однако, если бы было так, то это не означа-
ет, что политика, которая является составной 
частью государственного управления, стоит 
вне закона.  Совсем наоборот. Политики, дер-
жатели власти первыми должны соблюдать 
закон, в том числе демократические права и 
права депутатов меньшинства, что является 
краеугольным камнем демократического пар-
ламентарного государства!

- Однако сообщение после заседания 
Верховного суда 25 апреля свидетель-
ствует, что Вентспилсская городская дума 
по-прежнему не признаёт направленные 
против вас на портале www.ventspils.lv про-
тивоправные действия. Самоуправление 
упоминает правила Кабинета министров, 
которые обосновывают порядок, объём 
и содержание размещённой учреждения-
ми в интернете информации, указывает на 
то, что это   внутренний вопрос созданной 
рабочей организации и рабочей практики, 
кому давать право говорить на портале 
самоуправления. 

Вот так! Вентспилсская городская дума 
считает, что самоуправство, распростране-
ние неправдивых сведений, публичное оскор-
бление чести и достоинства депутата мень-
шинства – это внутренний вопрос, так ска-
зать, «отличительный знак» практики органи-
зации. Однако после неполного года в долж-
ности депутата самоуправления могу ска-
зать, что это достойная сожаления практика, 
отсутствие этической культуры труда, поли-
тическая безответственность, которая выле-
зает со всех «щелей» из этого официально-
го послесудебного сообщения Вентспилсской 
городской думы. С точки зрения думы, в 
Вентспилсе всё в идеальном порядке, или 
как говорит депутат Айварс Лембергс – здесь 
не Брюссель!  

- Ну тогда стоит надеяться, что решение 
Верховного суда 9 мая засвидетельствует, 
является ли всё же Латвия частью право-
вого Европейского Союза, частью систе-
мы его ценностей! 

Беседа о сообщении думы после заседания Верховного суда



№. 18 (61)  3 мая 2018 года Люди Вентспилса  /  5

 Окончание. Начало на 3 стр.

В модернизацию будет 
инвестировано 1,2 млрд 
евро 
До 2020 года ассоциации промыш-
ленных отраслей обязуются инвести-
ровать в модернизацию производств 
1,2 млрд евро, сказано в совместном 
меморандуме о развитии промыш-
ленности в Латвии. В меморандуме 
также сказано, что планируется уве-
личить объем экспорта до 1 млрд 
евро, вложив в исследовательскую 
работу 67 млн евро, повысить квали-
фикацию 8400 работников, в течение 
трех лет добиться более высокой 
добавленной стоимости и роста про-
мышленности на 30%. 

Ветеран БПБК отправилась 
на пенсию 
Бюро по предотвращению и борьбе с 
коррупцией (БПБК) покинула его дол-
голетняя сотрудница – заместитель 
начальника бюро Илзе Юрча. Она 
решила отправиться на заслужен-
ный отдых, это решение было взве-
шенным и не было принято в послед-
ний момент, подчеркнули в БПБК. И. 
Юрча работала в бюро фактически 
с момента его создания в 2002 году. 
Заместителем начальника она стала 
в 2012 году. 

Вновь задержан Спрудс 
Государственная полиция в рамках 
начатого ранее уголовного процес-
са задержала четырех лиц, подозре-
ваемых в противоправных действи-
ях в процессе о неплатежеспособ-
ности. Среди них – уже имеющий 
статус обвиняемого бывший адми-
нистратор неплатежеспособности 
Марис Спрудс и бывший парламент-
ский секретарь Министерства юсти-
ции и администратор Айгарс Лусис, 
а также адвокаты. Ко всем примене-
на мера пресечения, не связанная 
с лишением свободы. Всего произ-
ведено 10 обысков, во время кото-
рых изъяты документы, электрон-
ные носители информации и другие 
вещественные доказательства. 

Министерство вынудит 
снизить цены на лекарства 
Минздрав намерен ввести цено-
вой коридор для компенсируемых 
лекарств, ограничив цену медика-
ментов с идентичным активным 
веществом до 100% от самой низ-
кой цены. Изменения могут коснуть-
ся около 200 медикаментов из спи-
ска компенсируемых лекарств. В 
торговле медикаментами сложилась 
ненормальная ситуация, поскольку 
наценка на лекарственные препара-
ты может достигать 300%, подчер-
кивает министерство и указывает: 
производители лекарств и торгов-
цы будут вынуждены снизить зача-
стую неадекватно высокие цены на 
медикаменты. 

Вегетарианское меню для 
детей 
Министерство здравоохранения 
предлагает разрешить в образова-
тельных и лечебных учреждениях, 
институциях длительного социаль-
ного ухода и социальной реабилита-
ции для детей и взрослых предлагать 
и вегетарианское меню. В учрежде-
ниях такое меню нужно будет обе-
спечить, если поступит письменное 
заявление от законного представите-
ля ребенка. Такой же порядок пред-
полагается ввести и для взрослых. 

Нетто-зарплата 1000 евро 
– только через 2-3 года 
В целом средняя нетто-зарплата 
в Латвии в прошлом году выросла 
на 6% и составила 894 евро, гово-
рится в исследовании предприятия 
по отбору персонала «CV-Online». 
Самое высокое вознаграждение 
неизменно остается в секторе IT, 
финансов, телекоммуникации, хими-
ческой промышленности и производ-
стве фармацевтической продукции, 
где средняя зарплата превышает 
1000 eвро. Самую низкую зарплату 
– менее 700 евро – получают работ-
ники сферы образования, культуры и 
здравоохранения. 

В ЛАТВИИ

Илмарс с родителями, братом Линардсом и сестрой Айной.

Тогда семья Гейге временное убежище иска-
ла в Дундагской волости, первые ночи в 
чужом доме проведя в людской комнате 
под столом, тем не менее, в тепле. Илмарс 
вспомнил об этом, когда несколько ночей 
во время баррикад спал на полу в Сейме, 
чтобы его не заняли вооруженные омонов-
цы. Похожая ситуация была и перед приня-
тием Декларации о восстановлении незави-
симости ЛР 4 мая, а 21 августа 1991 года, 
когда депутаты Верховного Совета реши-
ли принять закон о государственном стату-
се ЛР, ситуация в окруженном советскими 
десантниками здании Сейма была настолько 
серьезной, что по пути на обед с коллегой из 
ДННЛ Эдуардом Берклавсом на ум пришел 
черный юмор: не станет ли этот обед послед-
ним в жизни… И в то же время в единомыш-
ленниках ощущалась уверенность – голосо-
вания должны быть положительными, они не 
могут не удасться! 

«Коллеги-депутаты того времени недавно 
объединились в «Клубе Декларации 4 мая», 
в правление которого вхожу и я, мы стара-
емся, по крайней мере, в своей среде сохра-
нять настроения того времени – Латвия как 
страна должна состояться, других вариантов 
нет. В этом клубе остались те люди, которые 
пришли в политику по зову сердца, в основ-
ном без опыта государственной деятельно-
сти, и в моей памяти – многие из них в каче-
стве прекрасных советчиков в тяжелые годы. 
Во-первых, теперь уже ушедшие из жизни 
Ита Козакевича и Рута Марьяш, вместе с 
которыми довелось работать, решая вопро-
сы, касающиеся прав человека и религии, 
юрист Айварс Эндзиньш и многие другие, 
для которых 4 мая не было сигналом к пре-
умножению собственного богатства, а явля-
лось сигналом к тому, что можно начать на 
самом деле служить своему народу». 

ЛЕГКО ЛИ БЫТЬ ЖЕНОЙ ПОЛИТИКА?
Не умаляя значимости партийной систе-

мы, так как Илмарс сам принимал участие 
в создании «Latvijas ceļš», все же в том, что 
кандидаты баллотируются в Сейм по пар-
тийным спискам, он усматривает известные 
недостатки: когда ответственность несут все, 
на самом деле ее не несет никто. Он нынеш-
ний порядок сравнивает с тем, как претендо-
вал на участие в Верховном Совете. Тогда 
каждому кандидату в депутаты, прежде чем 
его фамилия будет внесена в список для 
голосования, лично нужно было собрать 
определенное количество подписей жите-
лей. Тогда ему пришлось совместно высту-
пать и бороться за потенциальные голо-

са избирателей с офицером 
советской армии, из воен-
ной части в Ирбене, кото-
рая специализировалась на 
радиоразведке. Оппонент 
служил здесь же, неподале-
ку, тем не менее, Илмару, 
который стартовал индиви-
дуально, удалось собрать 
здесь несколько десятков 
подписей. Избирательный 
закон того времени пред-
полагал, что голосуют все 
жители. 

Конечно, на агитационную 
кампанию тогда приходилось 
тратить лишь свои средства. 
Да и впоследствии дополнительно к деньгам, 
выделенным партией, часть расходов прихо-
дилось покрывать из собственного кармана. 
В этой связи самую большую благодарность 
за понимание Илмарс высказывает своей 
семье, и за моральную поддержку – супру-
ге Бируте. 

«Я познакомился с ней в Кулдиге, в ресто-
ране, куда Бирута вместе с семьей при-
шла, чтобы отпраздновать юбилей. Это 
была любовь с первого взгляда, через пару 
лет мы поженились. Я тогда работал инже-
нером-электриком в Вентспилсском отде-
ле Коммуналпроекта, и сильно сомневаюсь, 
что она, будущий медик, знавшая о влия-
нии стресса на качество жизни, согласилась 
бы стать женой потенциального политика: 
публичность может быть неприятной и раз-
дражающей. Допускаю, что Бируте было 
нелегко принять и мой ливский характер, но 
нашему взаимопониманию это не мешало. 
Мы вместе с маленьким сыном Каспаром 
ютились в комнатке в семь квадратных 
метров, годами ждали, когда подойдет оче-
редь на квартиру, у меня нет машины класса 
«люкс», а вместо дачи – садовый домик, где 
можно сложить лопаты и грабли». 

СКРОМНОСТЬ ПРОТИВ АЛЧНОСТИ 
«Я не считаю, что все обязательно должны 

жить так же скромно, но с сожалением прихо-
дится наблюдать, что даже умные и честные 
люди впадают в азарт накопительства и хва-
стовства, становятся зависимыми от этого 
и полностью или частично перестают быть 
полезными обществу», – Илмарс с некото-
рой грустью отмечает, что материальное 
положение не позволило помочь детям в той 
мере, в какой хотелось бы, однако, насколь-
ко было возможно, это делалось всегда. 
Каспарс и дочь Иева уже давно живут своей 
жизнью, успели Илмара и Бируту осчастли-
вить пятью внуками. Сын Иевы Янис и дочь 

Лива учатся в 4-й средней школе, куда Илмарс 
недавно ходил, чтобы рассказать молодежи о 
том, как возрождалось Латвийское государство. 
В преддверии 4 мая он посещал и Таргальскую 
основную школу, так как именно от этой волости 
он стартовал на выборах в Верховный Совет. 
Младший сын Иевы ходит в детский сад, и в 
честь прадеда его назвали Клавс. Дом отца 
Илмара в Питраге – «Делниеки» сохранился, 
для каждого из трех его детей там есть ком-
ната, и летом они с радостью проводят там 
время. Из Вентспилса туда приезжает брат 
Илмара Линардс, из Талси – сестра Айна со 
своими детьми и внуками, из Риги наведывает-
ся Каспарс со своей супругой Андой и дочерьми 
Габриэлой и Рутой, которой всего годик. Тогда 
там становится весело!

БОДРОСТЬ ДУХА – БЛАГОДАРЯ РАБОТЕ
Участие Илмара в политической жизни близ-

кие всегда поддерживали, однако никто в роду 
не пошел по его стопам – брат всю жизнь рабо-
тал электриком и Илмара приохотил к этой 
специальности, сестра выучилась на зоотех-
ника и потихоньку дослужилась на этой рабо-
те до руководящих должностей. Бирута всю 
жизнь проработала зубным гигиенистом, значи-
тельную часть своего времени посвящая обще-
ственной работе по популяризации зубной гиги-
ены в детских садах и школах, получив за это 
даже государственный диплом. Илмарс оце-
нивает это с юмором: у жены нет аргументов, 
чтобы упрекнуть его в ненормированных рабо-
чих часах, потому что и она на мероприятиях 
нередко задерживалась, желая добиться нуж-
ного результата. В том, что внуки последуют его 
примеру и пойдут в политику, Илмарс не уверен. 
С тех пор как Латвия стала независимой – перед 
ними открыт весь мир. 

Илмарс благодарен судьбе за то, что он рабо-
тал в Верховном Совете, Сейме и Министерстве 
юстиции, потому что это позволило ему встре-
титься с бесконечным количеством интерес-

ных людей в Латвии 
и за рубежом, когда 
по рабочим вопро-
сам он посетил не 
только штаб-кварти-
ру ООН в Нью-Йорке, 
но и прогулялся возле 
Китайской стены, 
встречался с извест-
ными во всем мире 
защитниками прав 
детей и прав челове-
ка, учеными и писате-
лями. Он до сих пор 
работает, выполняя 
обязанности инжене-
ра по строительству 
в Управлении образо-
вания Вентспилсской 
городской думы. 

«Эта работа позво-
ляет сохранять 
бодрость духа, так как 
я постоянно поддер-
живаю контакт со шко-
лами и детскими сада-
ми, выясняя их нужды, 
касающиеся совре-
менного обустройства 
помещений, поддер-
жания их в порядке и 
помогая претворить 
их в реальность». 

Илмарс будет праздновать день радости, 
гордости и силы

Орден Трех Звезд Илмару Гейге вручает президент  
государства Вайра Вике-Фрейберга.

Когда моряк с подлодки сходит на берег.
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За 319 000 евро отремонтируют 
гимназию 
Этим летом планируются объемные ремонт-
ные работы в помещении Вентспилсской госу-
дарственной 1-й гимназии, свидетельствует 
информация Бюро по надзору за покупками. 
Право произвести ремонт в результате кон-
курса получили местные предприниматели 
– ООО «Pilsbūve». Всего строительные рабо-
ты обойдутся в 319 425 eвро с НДС. На вто-
ром и третьем этаже пристройки планирует-
ся ремонт помещений, включая коридоры и 
туалеты, установка вентиляционной систе-
мы, замена освещения, кабелей инсталля-
ции, автоматической системы обнаружения и 
оповещения о пожаре. 

Уровень безработицы – 4,4%
Зарегистрированный уровень безработицы 
в Вентспилсе сохраняется в пределах 4,4%. 
В Вентспилсском филиале ГАЗ предлагается 
более 200 вакансий. Остро не хватает сварщи-
ков – 27 свободных рабочих мест. Требуются 
строители (12), монтажники строительных кон-
струкций (11), слесари металлоконструкций 
(10) и монтажники (10), электромонтеры (9), 
разнорабочие (9), официанты (8), подсобные 
рабочие на строительство дорог (6), помощни-
ки повара (5) и другие специалисты. 

Начался прием заявок на конкурс 
цветочных ковров 
Начался прием заявок на участие в 18-м 
Вентспилсском международном фестивале 
цветочных ковров. До 30 июня заявку могут 
подать любые заинтересованные лица как из 
Латвии, так и из-за рубежа. В этом году деви-
зом, выбранным путем голосования из при-
сланных жителями города предложений ста-
нет фраза: «Латвия – земля, которая цветет». 
К участию в фестивале приглашаются заин-
тересованные, специалисты и профессиона-
лы – цветочные магазины, салоны и школы – 
из Латвии и из-за рубежа, которым необходи-
мо создать свою команду, в которой не более 
пяти человек.

Закрывают самый длинный рейс в 
крае 
С мая закрывается один из двух автобус-
ных маршрутов в Вентспилсском крае, судь-
ба которых обсуждалась наиболее широко. 
Ранее против этого решения возражали жите-
ли края. Со 2 мая больше не будет курсировать 
автобус по длинному маршруту Вентспилс–
Блазма–Угале–Усма–Угале. Вместо него про-
изведены изменения в маршруте Вентспилс–
Угале–Вентспилс. Изменения внесены и в 
местный маршрут Вентспилс–Лиепене. Если 
ранее автобус курсировал по этому маршру-
ту лишь по вторникам и субботам, то впредь 
рейсы будут по понедельникам, вторникам, 
четвергам и субботам. 

Диплом в государственном конкурсе 
научно-исследовательских работ 
Ученица Вентспилсской государственной 1-й 
гимназии Сания Витолиня получила диплом 
1-й степени на ежегодной Государственной 
конференции научно-исследовательских 
работ. Ученица 11-го класса получила награ-
ду за научно-исследовательскую работу в 
секции психологии. В состоявшемся конкурсе 
приняли участие всего десять воспитанников 
гимназии. 

В качестве дивидендов выплатят 146 
000 евро 
Предприятие высоких технологий 
«HansaMatrix», которое в расширение одно-
го из своих производств в Вентспилсе про-
должает инвестировать значительные сред-
ства, в качестве дивидендов от прошлогод-
ней прибыли планирует выплатить 146 350,48 
eвро, или 0,08 eвро за акцию, свидетельству-
ет информация, предоставленная компанией 
бирже «Nasdaq Riga». В прошлом году обо-
рот «HansaMatrix» составил 19,649 млн, что 
на 15,8% больше, чем в 2016 году, а прибыль 
возросла до 1,679 млн евро. 

В ВЕНТСПИЛСЕ

В прошлом году почти 13 000 зарегистрированных в Курземе предприятий в качестве налогов выплатили в госбюджет 252,88 млн евро, в 
том числе 81,80 млн евро – подоходный налог с населения (IIN), а 141,11 млн евро – обязательные взносы государственного социального 
страхования (VSAOI), подсчитал сервис базы данных регистра предприятий «Lursoft». В первой десятке – несколько зарегистрирован-
ных в Вентспилсе предприятий. Самую высокую позицию из них – третье место занимает предприятие розничной торговли AО «Diāna».

Предприятия, зарегистрированные в Вентспилсе, 
– среди лидеров по выплате налогов

С амую большую администрируемую СГД общую сумму 
налогов в Курземе, как и в других регионах Латвии, обеспе-
чила госбюджету именно розничная торговля. И в этом нет 
ничего удивительного, поскольку даже в самых малень-
ких деревеньках есть, по крайней мере, один магазин. В 

Курземе зарегистрировано 1818 предприятий розничной торговли, что 
почти в три раза больше, чем в сфере недвижимого имущества, которая 
по числу предприятий находится на втором месте. Если судить по коли-
честву занятых, то розничная торговля значительно опережает другие 
сферы предпринимательской деятельности – 6157 занятых, что в два 
раза больше, чем в отрасли складского хранения и транспорта, которая 
по этому показателю занимает второе место. По подсчетам «Lursoft», 
предприятия розничной торговли, зарегистрированные в Курземе, в 
2017 году в качестве налогов заплатили 28,33 млн евро. 

Несмотря на то что в отрасли складского хранения и транспорта 
в Курземе в прошлом году было зарегистрировано только 231 пред-
приятие, что почти в восемь раз меньше, чем предприятий розничной 
торговли, по общей сумме выплаченного налога упомянутая сфера 
в прошлом году заняла второе место, обеспечив прибыль в госбюд-
жет в виде налогов в 21,12 млн евро. Всего на 300 000 eвро мень-
ше, чем отрасль складского хранения и транспорта, в прошлом году 
в виде налогов заплатили зарегистрированные в Курземе предприя-
тия оптовой торговли. 

В прошлом году самыми большими налогоплательщиками в 
Курземе являлись предприятия, сферой деятельности которых явля-
ются строительство, здравоохранение, недвижимое имущество, тор-
говля автомобилями и мотоциклами, ремонт техники, а также три 
производственные отрасли – производство продовольственных про-
дуктов, изделий из металла и древесины, дерева и пробки. Самые 
большие налоговые платежи на одно предприятие в 2017 в Курземе 
обеспечили предприятия, работающие в сфере оказания санитар-
ных и других услуг, связанных с администрированием отходов. В про-
шлом году каждое из таких предприятий выплатило в виде налогов в 
среднем 352 350 eвро. На втором месте – предприятия по обеспече-
нию водой, ее добыче и очистке – каждое внесло в бюджет в среднем 
222 460 евро налогов. Среди производственных предприятий самую 
высокую позицию занимают зарегистрированные в Курземе произ-
водители бумаги и изделий из нее – каждое предприятие отрасли в 
2017 году выплатило в качестве налогов 207 640 eвро, всего перечис-
лив в госбюджет 1,25 млн евро. 

По объему выплаченных налогов в 2017 году лидером в Курземе 
стало предприятие AО «UPB». За год объем налогов, выплачен-
ных предприятием, вырос на 5,94%, достигнув в прошлом году 6,46 
млн евро. За год объем выплаченного AО «UPB» IIN увеличился на 
15,40%, в свою очередь, VSAOI упал на 10,52%. Предприятие полу-
чило диплом от СГД как крупнейший в 2017 году плательщик налога 
на рабочую силу в группе крупных налогоплательщиков в Курземском 
регионе планирования. 

Несмотря на то что за год объем выплаченных налогов уменьшил-

ся на 13,83%, на втором месте среди крупнейших налогоплательщи-
ков Курземе – еще одно лиепайское предприятие: ООО Лиепайской 
специальной экономической зоны «Коммерческая фирма В. Билюка 
“Эвия”». Оптовый торговец горючим заплатил в виде администриру-
емых СГД налогов в 2017 году 5,79 млн евро. 

Платежи в госбюджет увеличились за год на 8,11% у зарегистриро-
ванного в Вентспилсе предприятия розничной торговли АО «Diāna», 
которое в 2017 году пополнило госбюджет на 5,63 млн евро. Объем 
IIN, по сравнению с 2016 г., вырос на 14,53%, а VSAOI – на 10,93%.

Шестое место занимает зарегистрированное в Вентспилсе пред-
приятие ООО «RCT Logistics», общая налоговая выплата которого 
составила 4,37 млн евро. На восьмом месте – ООО «Ventspils Port 
Services» – 3,44 млн евро, на девятом – ООО «Sumata» – 3,26 млн 
евро. 

Шестнадцатое место занимает AО «Ventbunkers», выплатившее в 
госбюджет 1,79 млн евро. 

Нужно отметить, что среди 20 крупнейших курземских налого-
плательщиков оказались и несколько обществ капитала, принадле-
жащих самоуправлению. Например, десятое место занимает ООО 
«Ziemeļkurzemes reģionālā slimnīca» с лечебными учреждениями в 
Вентспилсе и филиалом в Талси – выплачено 2,99 млн евро нало-
гов, и эта сумма на 11,57% превышает выплаченную в 2016 году. 
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С НУЛЯ И СОБСТВЕННЫМИ СИЛАМИ 
«Если допустить, что каждому из нас в жизни дана кака-

я-то исключительная возможность и каждый должен выпол-
нить свою важную задачу, то я таковой в своей жизни счи-
таю участие в восстановлении государственной независи-
мости. Если оглянуться, то все остальное до этого момента 
прямо или косвенно было подчинено ожиданию этих боль-
ших перемен и надеждам. В свою очередь, все то, что про-
изошло позднее, является следствием перехода той погра-
ничной черты 4 мая», – Илмарс старается не быть пафос-
ным и с улыбкой добавляет, что это, возможно, было бы 
ему к лицу как политику. Однако с тех пор, как он сложил с 
себя полномочия депутата 7-го Сейма, он больше не при-
нимает активного участия в вопросах, касающихся зако-
нодательства. В период между Верховным Советом и 7-м 
Сеймом Илмару была доверена работа в исполнительной 
власти – он был руководителем отдела по национальным 
вопросам Министерства юстиции ЛР, позднее стал пер-
вым руководителем Вентспилсского отделения Управления 
натурализации. Параллельно в разные годы являлся депу-
татом Вентспилсского районного совета, позднее – депута-
том Колкского волостного совета, выполнял общественные 
обязанности, занимая выборные должности в Союзе ливов, 
«Клубе декларации 4 мая»; пять лет выполнял обязанности 
президента в Латвийском Национальном комитете Детского 
фонда ООН (UNICEF). Многие жители Латвии, как Илмарс 
Гейге, в атмосфере восстановленной независимости созда-
вали и использовали возможность проявить свои способно-
сти в самых разных сферах жизни, чего раньше они и пред-
ставить себе не могли. 

РАСПРАВИВ КРЫЛЬЯ – НАВСТРЕЧУ ВЕТРУ 
И все же одно дело – взбираться на гору политической и 

чиновнической карьеры, имея за плечами пример в семье, 
материальные возможности и соответствующее образова-
ние, и совсем другое – начинать с нуля, опираясь лишь на 
собственные силы, как это пришлось делать Илмару. Он 
подчеркивает, что сознательно никогда не пытался плани-
ровать, как занять конкретные должности. Однако, когда 
жизнь предоставляла такую возможность, он ее не упускал. 
«Это у меня, наверное, от отца-рыбака, – смеется Илмарс. 
– Он никогда не планировал, какую рыбу в тот или иной 
день поймает в море. Какая рыба в сеть или на крючок попа-

Илмарс будет праздновать день радости, гордости 
и силы

Друзья со времен Мазирбенской основной школы (слева направо):  
Улдис Бриедис, Янис Эренштрейтс, Гунарс Лиепайниекс, Илмарс Гейге

Инженер по строительству Илмарс Гейге возле одного из городских детских садов

Илмарс и Бирута с детьми Каспаром  
и Иевой.

Уже двадцать восьмой год подряд 
вентспилчанин Илмарс Гейге 4 мая 
отправляется в Ригу, чтобы принять 
участие в торжественном заседании 
Сейма в честь Дня восстановления 
независимости ЛР. Не станет 
исключением и эта весна, потому 
что младший сын рыбака Эдуарда 
Клава и Ольги из Питраги – первый 
лив за сто лет существования Латвии 
как государства, который избран в 
парламент нашей страны. Он также был 
в числе тех 138 депутатов Верховного 
Совета ЛР, которые в 1990 году 
проголосовали за принятие Декларации 
о независимости, тем самым поставив 
точку в длившейся полвека оккупации 
нашей страны. Все прожитые Илмаром 
десятилетия были богаты событиями и 
переживаниями как в семейной, так и в 
государственной жизни, но самой яркой 
с точки зрения эмоций он до сих пор 
считает именно эту дату. День народной 
радости, гордости и силы. 

лась, такую и поднимал в лодку недолго думая». Деду в свое 
время принадлежала единственная в Питраге мельница. 
Рассказывая о ней, однажды дед будто в шутку сказал маль-
чику: «Стой, парень, в жизни против ветра, тогда и крылья 
твои будут крутиться». 

Советчика уже давно нет среди нас, но это пожелание 
Илмарс помнит до сих пор, ведь оно помогло ему остаться 
в стороне от модных корыстных веяний как в политике, так 
и на работе, в быту. Ветеран не скрывает, что прямые и кос-
венные намеки – примкнуть к какому-нибудь проекту поли-
тического бизнеса во времена Верховного Совета и Сейма 
возникали не раз. 

УПРАВЛЯЕМЫЕ СЛУГИ НАРОДА 
«Не буду скрывать, предложения иногда казались заман-

чивыми и, на первый взгляд, их нельзя было назвать нечест-
ными. Тогда я сам себе напоминал, что, учась в Кандавском 
сельскохозяйственном техникуме, и позднее, работая элек-
триком, от коллег получил, по-моему, лестное прозвище: 
Лив. Я не обижался, ведь в моем свидетельстве о рождении 
действительно было написано, что такова национальность 
родителей. На основании этого документа я, единственный в 
семье, добился, чтобы в моем первом паспорте была отмет-
ка: «национальность – лив».  

Однако коллеги употребляли это слово, имея в виду еще 
и считающуюся характерной для ливов черту характера – 
упрямство, которое в отношении представителей этой наци-
ональности я назвал бы точнее – принципиальностью. Они 
отмечали, что со мной нельзя договориться о компромис-
се, если это нарушает какие-либо нормы этики ремеслен-
ника или моральные нормы ремесла. Откровенно говоря, в 
период Верховного Совета я был достаточно наивен и хотел 
верить, что, по крайней мере, те депутаты, которые поддер-
живают фракцию Народного фронта, честны и бескорыст-
ны, работают только на благо народа. Не только мне, но и 
многим коллегам-депутатам не приходило в голову, что уже 
тогда голосования по поводу назначения должностных лиц и 
законов были «договорными», в личных интересах отдель-
ных влиятельных людей или группы лиц. Tе, кто тогда зака-
зывал подобные голосования, теперь миллионеры. Я не 
знаю нынешней сеймовской кухни, но по результату можно 
догадываться, что законы для себя все еще заказывают дру-
гие тайные или явные рвачи, в лучшем случае – политиче-
ские интриганы. Меня это уже больше даже не удивляет. 
Поражает другое: голосовательная машина, регулируемая 
извне, все еще действует несмотря на то, что опыт и зна-
ния депутатов должны быть несравнимо больше, чем у нас, 
в начале восстановления государственности. Трудно найти 
таким действиям другое оправдание, кроме желания удер-
жаться в теплом кресле как можно дольше, усиливать влия-
ние и получать от этого максимально больше личной выгоды. 

Властная элита, возможно, скажет, что это выглядит как 
бурчание обывателя или вопли отстраненного от кормуш-
ки. Может быть, я говорил бы так же, если бы не был знаком 
изнутри с этим процессом гниения там, наверху. Знаю, не 

подобает говорить об этом в праздник, но я 
считаю своей обязанностью сказать это как 

патриот латышского и ливского народов. Может быть, еще и 
потому, что я вырос и провел большую часть жизни в такой 
среде, где деньги и богатство не были божеством, было при-
нято уважать трудолюбие и честность. Да, древние и совре-
менные мудрецы предупреждали, что не только отдельные 
люди, но и народы проверяются деньгами и властью, но ино-
гда кажется, что, продолжая вести себя подобным образом, 
мы можем этот экзамен провалить…» 

В ШКОЛУ – ЧЕРЕЗ ДЮНЫ И ДОЛИНЫ 
Уже стало фольклорным выражение, что все мы родом 

из детства, а испытанное и пережитое в этот период несем 
с собой в дальнейшую жизнь. Рассказывая о своем детстве, 
Илмарс говорит, что вынес из семьи несгибаемую веру в то, 
что истинное удовлетворение и ценность жизни дает лишь 
честная работа и упорство в труде. Еще будучи мальчишкой, 
в очередной раз отправляясь на пастбище, он и представить 
себе не мог, что можно недобросовестно присматривать за 
коровами или стадом овец, ведь от этого зависело, сколько 
молока будет у его подопечных, а значит, насколько полными 
будут кружки с молоком у ребятишек. Конечно, за исключе-
нием тех случаев, когда внимание будущего охотника пере-
ключалось на увиденных неподалеку благородных оленей, 
кабанов или зайцев… В школу по тропинкам через дюны и 
заболоченные долины первокласснику приходилось одному 
пешком идти в соседнее село Саунага за три километра, а 
позднее до Мазирбе – шесть. «Конечно, по пути были иссле-
дованы все птичьи гнезда, муравейники и звериные норы, и 
это, по-моему, больше развивало фантазию, чем нынешние 
компьютерные игры», – Илмарс говорит это не с упреком, 
просто констатирует факт, потому что дети меняются вместе 
с реальностью, которую создают взрослые. 

Еще школьные годы запомнились крепкой дружбой, кото-
рая сохранилась на всю жизнь: «Своим одноклассникам 
в Мазирбенской основной школе: Улдису Бриедису, кото-
рый затем стал фотографом и работал в прессе, дириже-
ру, а теперь и писателю Янису Эренштрейту, высококласс-
ному специалисту в нефтяной отрасли в Вентспилсе Гунару 
Лиепайниексу – доверяю так же, как и тогда, когда мы броди-
ли по прибрежным лесам и пляжу, где приходилось присма-
тривать друг за другом, чтобы не нарваться на посты погра-
ничников, так как вдоль моря везде была так называемая 
запретная зона. 

В СЕЙМЕ ПРИХОДИЛОСЬ СПАТЬ НА ПОЛУ 
С тех пор в сердце остался протест, который в свой 

время нельзя было выражать во всеуслышание, чтобы не 
стать жертвой репрессий со стороны оккупационной власти. 
Хотя бы по поводу того, что на море, куда свободно ходили 
отцы и деды, нужно было пробираться тайком, по им одним 
известным тропкам и канавам, пролезая под сигнальны-
ми растяжками военных чужой армии и стараясь не задеть 
распаханную контрольную полосу, на которой пограничники 
СССР пытались разглядеть следы заграничных диверсан-
тов. Местные жители ненависти к военным не испытывали, 
понимая, что они – всего лишь слуги власти. Военную форму 
пришлось надеть и Илмару. Обязательную военную службу 
он прошел на подводной лодке на суровом Кольском полу-
острове. Привитая в семье старательность и точность по 
окончании службы радиометристом увенчалась присвоени-
ем офицерского звания.  

«Такой характер – сделать максимально возможное. 
Окончив Дундагскую среднюю школу, я получил права кино-
механика и был диктором местного радиоузла», – улыба-
ется экс-депутат и просит не считать его неисправимым 
карьеристом. 

В его памяти, а также в памяти родных сохранилась и бес-
чувственная немецкая военная машина, которая вынуди-
ла рыбаков покинуть их дома, чтобы эту прибрежную зону 
укрепить на случай нападения советской армии с моря. 



Как жили  
в сороковые 
годы?

Предприятия Вентспилса 
заплатили налогами более 
четверти миллиарда

Спасибо 
участникам 
толоки!
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Депутаты Вентспилсской городской думы Гиртс Валдис 
Кристовскис, Айвис Ландманис, Иварс Ландманис, Даце Корна

Латвия. 
Нигде и никогда в свой жизни ты не 
услышишь слова красивее, чем это;
поэтому не переставай её воспевать, не 
переставай восхвалять страну, которая 
носит это имя.
        Янис Яунсудрабиньш 

Поздравляем с праздником –   
с Днём восстановления 

независимости  
Латвийской Республики!

Декларация 4 мая. Как исполнилась 
мечта о независимости 

Уже 28 лет прошло с тех пор, как тогдашний Верховный 
Совет Латвийской Республики принял историческую 
декларацию о восстановлении государственной независи-
мости Латвии. Наверное, сегодня трудно сказать, откуда и 
каким образом 4 мая – День восстановления независимо-
сти получил название Праздника белой скатерти, однако 
нельзя отрицать: обозначение получилось действительно 
метким. И не зря оно так активно вошло не только в офици-
альный обиход, но и в обиход каждого человека, для кото-
рого этот праздник есть и будет иметь важное значение, 
вошло в разговорную речь. 

С той весны выросло и вошло в Большую жизнь целое поко-
ление. Нет, можно даже сказать – уже два поколения. 
Первое – это то, которое родилось примерно во время 
начала Атмоды и в первые годы восстановленной незави-
симости.  Их родителями были те, кто сами стояли на бар-

рикадах, сами 4 мая на улице Екаба у своих радиоприёмников ждали 
результатов голосования в Верховном Совете. Они по сути сами были 
свидетелями того времени, когда создавалось восстановленное госу-
дарство, поэтому праздник 4 мая – это не только описание в школьных 
учебниках истории. 

Второе – то, которое сейчас мы привыкли называть «детьми треть-
его тысячелетия» и для которого понятия Атмода, Песенная револю-
ция, время баррикад больше не ассоциируются с чем-то таким, чего 
они не испытали,  о чём слышали  от пожилых родственников, с чер-
но-белыми фотографиями, о героях которых больше не пишет жур-
нал  “Privātā Dzīve”, которых нельзя увидеть среди актуальных про-
филей в “Facebook”, значит они неизвестны и анонимны – единствен-
но, как иллюстрация тех дней, которые не пережили сами.   Эти дети 
не знают и не могут знать, как это, когда нет Латвийского государства.  
Следовательно – 4 мая 90-го года – это только событие, которое можно 
рассматривать глубоко теоретически. Почти как расцвет и падение 
Римской империи. И почти как из другого мира они слушают рассказы о 
том, как нельзя было поехать в Париж или на концерт в Стокгольм, что 
колбаса в магазине была товаром категории «люкс», за которой прихо-
дилось стоять в очереди, как сейчас за новой моделью “i-Phone” в пер-
вые дни его продажи. 

Почти как нынешние пятидесятилетние и шестидесятилетние, следо-
вательно, те, кто играл главную скрипку на сцене Атмоды и Песенной 
революции, в своё время, в своём детстве и юности слушали рассказы 
своих бабушек и дедушек о “войне», сегодняшняя молодёжь вежливо 
слушает рассказы своих бабушек им дедушек о баррикадах.  И кивает 
головой – мол, ты уже это рассказывал… И всё же – Латвийское госу-
дарство, независимость которого существует уже 28 лет, значит – боль-
ше, чем время т. н. первой республики – и его люди отмечают Праздник 
белой скатерти, ставя на стол праздничное угощение, и желают много 
счастья восстановленному государству. Как свидетельствуют резуль-
таты опросов, праздничные дни 4 мая и 18 ноября как свой праздник 
признают всё больше людей молодого поколения. Значит, есть пре-
емственность и осознание того, что у государства есть будущее. Есть 
чувство принадлежности государству, рождение которого они не виде-
ли или пережили в раннем детстве.  Несмотря на недочёты, несмотря 
на скептицизм части людей или открытое недовольство, большая часть 
наших жителей знает и верит: Латвия – наше общее государство, наша 
общая земля! 

Как обычно в дни важных государственных праздников, и на порталах 
в интернете, и в комментариях, и в социальных сетях вдруг активными 
и заметными становятся критично настроенные люди. Но не поддадим-
ся этому напору негативизма – зачастую он специально организован, 
чтобы повлиять на наше праздничное настроение, а также на мнение о 
государстве.  Мы уже видели, как в важные моменты как в нашем доме, 
так и в других странах «троллить» в интернете становится практически 
обычным делом, а выход критиков различного замеса в публичное про-
странство – неприятным, но неизбежным злом. Конечно, всегда будет 
что критиковать, всегда будет кого винить… Но! Латвия и Латвийское 
государство не виновато, что в нём, как в любом другом государстве 
мира, есть свои тёмные лошадки, есть такие, кто хочет нажиться и 
устроиться за счёт других. Но это не означает, что наш государственный 
праздник будет омрачён, мы не ассоциируем Латвию с ними.  

Отметим Праздник белой скатерти, накроем столы и будем чество-
вать наше Латвийское государство. С хорошим угощением, с собравши-
мися вместе друзьями и родными и с весенним настроением.  И станем 
лучше! Для себя, для семьи, для города, для Латвии!  

С пожеланиями чудесного Праздника белой скатерти,
искренне ваша – газета “Ventspilnieks.lv”

Угощение 
на Белой скатерти 

В принятой Верховным Советом Латвийской ССР 4 мая 1990 года Декларации о независимости провозгла-
шалось: «Официальным названием Латвийского государства является Латвийская Республика, сокращен-
но – Латвия». После длившейся пятьдесят лет советской оккупации было восстановлено независимое и 
суверенное Латвийское государство. 

-  Сразу же после рассмотрения иницииро-
ванного вами дела в Верховном суде 25 апре-
ля, самоуправление города Вентспилса на своём 
информационном портале www.ventspils.lv сооб-
щило, что Кристовскис обратился в суд против 
Вентспилсской городской думы с необоснован-
ными упрёками. Как вы оцениваете официальное 
сообщение самоуправления?

- Только как эмоциональную реакцию. А также как 
отсутствие мудрости и дальнозоркости. Во время засе-
дания Верховного суда судьи, согласно должностной 
профессиональной этике, не давали никаких оценок, 
даже ни малейших индикаций, которые позволили бы 
участникам процесса судить, являются ли мои требова-
ния обоснованными или нет.  Это не было задачей дан-
ного заседания Верховного суда. 

Беседа о сообщении думы после 
заседания Верховного суда
Верховный суд на прошлой неделе рассматривал побочную жалобу депутата Вентспилсской городской 
думы от оппозиции Гирта Валдиса Кристовскиса по поводу решения Лиепайского судебного дома, кото-
рым было отказано принять заявление об ограничениях прав оппозиционных депутатов.  После заседания 
суда Вентспилсская дума сообщила – упрёки необоснованны. О сообщении думы и других, связанных с 
этим делом нюансах, беседа с Гиртом Валдисом Кристовскисом.  

Р ождение восстановленного государства 
было нелегким. Внутри страны против попы-
ток вернуться к независимости выступал 
инспирированный коммунистической парти-
ей Интернациональный фронт трудящихся, 

или Интерфронт, который боролся за сохранение СССР, 
а в Верховном Совете против восстановления незави-
симости Латвийского государства выступала фракция 
«Равноправие», в составе которой были как функцио-
неры коммунистической партии, так и представители 
советской армии. Однако стремление латышского наро-
да к своему национальному, независимому государству 
оказалось сильнее. 

Движение Атмода началось в середине восьмиде-
сятых годов прошлого века с возрождением нацио-
нальных идей. Каким было это время? В конце вось-
мидесятых годов в Латвии проживали представители 
более 130 национальностей, народностей и этнических 
групп – всего 2,66 миллиона человек, что почти в пол-
тора раза больше, чем показала перепись населения 
в 1935 году. Из-за миграционной политики Советского 
Союза количество людей русской национальности уве-

личилось в 5,4 раза, белорусской – в 4,5, украинской 
– более чем в 50 раз. Тогда как количество латышей 
было почти на восемьдесят тысяч человек меньше, чем 
в 1935 году. Во второй половине восьмидесятых годов в 
Латвии среди латышей не было более обидного слова, 
чем «мигрант». С началом перестройки, осуществля-
емой Михаилом Горбачевым, тогда являвшимся гене-
ральным секретарем компартии СССР, именно мигра-
ция вызвала первые массовые протесты. 

Однако голоса протеста звучали уже задолго до этого. 
В июне 1986 года в Лиепае была основана группа по 
защите прав человека «Хельсинки–86», и на западных 
радиостанциях читали написанные на бумаге в клеточку 
слова представителей этой группы Линарда Грантиньша, 
Раймонда Битениекса и Мартина Бариса: «Обязуемся 
открыто, без цензуры и без давления со стороны инфор-
мировать международные организации о нарушениях, 
совершенных против нашего народа». Годом позднее, 
после организованного «хельсинкцами» возложения цве-
тов возле памятника Свободы 14 июня имя Латвии вновь 
прозвучало на весь мир. 

- Возможно, дума основывает свою уверенность 
на основании решения Административного район-
ного суда Лиепайского судебного дома, который в 
ноябре 2017 года отклонил ваш иск? 

- Нет. Ни в коем случае. Это невозможно, так как 
Административный районный суд отказался принимать 
моё заявление из-за установленных для депутатов в 
административном процессе ограничений, а не из-за 
обоснованности доказательств или их недостаточности 
в моём заявлении.  

- Значит, если бы вы были только физическим 
лицом, а не депутатом, то Административный рай-
онный суд в Лиепае ваше заявление рассматри-
вал бы по существу, то есть, оценивал бы ваши 
доказательства? 


